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 علی خدایی

فرار از مسئولیت 
در تعیین دستمزد

8

یادداشت

وحید شقاقی

 نرخ واقعی تورم 
در کشور

6

یادداشت

آرش محبی نژاد

چالش های پیش روی 
صنعت خودروسازی

5

یادداشت

محمد باقری بنابی

چه کسانی از فروش فیلترشکن 
سود می برند؟
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تهران - آژانس 
روی دور توافق؟

گروسی: پیشنهادی را به ایران برای اتخاذ گام های جدید 
ارائه دادم

گروه سیاســی: گروســی در تهران گفته است پیشنهاداتی برای اعتمادسازی مطرح 
کرده. مقام ارشد آژانس بین المللی انرژی اتمی توضیح داده یک سال قبل بر سر بیانیه 
مشترک توافق کردیم و آن سند مهمی بود که امضا شد درباره سطح همکاری های 
نظارتی و پادمانی و آن چه نیاز است برای حل مسائل باقی مانده را بیان می کند. این 

سند گام های اضافی که طرفین باید بردارند و این گام ها با وجود...

  اجـرای عدالت  مالیاتی؛
 وا قعیت یا سراب؟

  نگرانی کارشناسان از طرح 
»مالیات بر عایدی سرمایه«

گــروه اقتصــادی: اجرای طرح مالیات بر عایدی ســرمایه که خود می تواند یکی از 
راهکارهــای دقیق برای جلوگیری و کاهش فعالیت های ســوداگرایانه به جهت 
اخذ مالیات از افرادی باشد که از طریق دلالی، سودهای بادآورده کسب می کنند، 
باشــد؛ هر چند که بســیاری معتقدند که ایران هم همچون کشــورهای دنیا باید با 

فراهم سازی هر چه سریعتر بسترهای اجرای این شیوه مالیات ستانی، عدالت ...

تغییرکاربری ۳۰۰۰ مترمربع  از »پارک لاله«
قانونی است؟

 بعد از قیطریه؛ ماجرای لاله 
شروع شد!

گروه اجتماعی: پارک لاله یکی از خاطره انگیزترین پارک های تهران با وسعت ۳۵ هکتار 
است و کمتر کسی را می توان پیدا کرد که به پایتخت سفر کرده باشد و نام پارک لاله را 
نشنیده یا از آن بازدید نکرده باشد.پارک لاله گونه های مختلف گیاهی مثل چنار، اقاقیا، 
کاج، سرو نقره ای، نارون، پالم، اقاقیا، افرا، ماهونیا، بربریس و صنوبر وجود دارد و فضای 

سبز زیبای آن محلی مناسب برای آرامش و استراحت و رهایی از ...

گزارشگزارشگزارش

234

پیش فروش مسکن 
در پایان راه

دبیر کانون انبوه سازان: 
چرخ اقتصاد مسکن نمی چرخد

گپ

داستان دامنه دار تخصیص 
سهمیه سوخت

7

 اعتصاب کامیون داران
 ادامه دارد

گزارش

با نزدیک شــدن به فصل جابه جایی و رونق نســبی 
بــازار اجاره مســکن، توجهات مجــدد به این عرصه 
اقتصادی جلب شــده اســت. در کنار بررسی وضعیت 
حجــم معاملات در شــرایط فعلی، نقش مشــاوران 
املاک در روند این نقل وانتقالات حذف نشدنی بوده 
و سالهاست که مردم به عنوان طرفین این مبادلات، 
گلایه های زیادی از فعالیت مشــاوران املاک دارند. 
یکی از مهم ترین این اعتراضات که با وجود یادآوری 
مکرر آن از طرف مردم، هنوز هیچ نهاد و ارگان نظارتی 
به آن ورود نکرده، بحث حق کمیســیون مشــاوران 

املاک است. طبق قانون، مشاوران املاک...

دندان گردی بی پایان
املاکی ها

5

 کمیسیون هایی که از نیم درصد 
به ۲ درصد هم می رسد!

گزارش

بی انضباطی شدید
 مالی و پولی در اقتصاد کشور

6

در گفتگو با مهدی پازوکی
 مطرح شد

گپ

5

 بازار خودرو
 در کمـا

 ریزش دو درصدی قیمت انواع 
گروه اقتصادی: رکود حاکم بر بازار مسکن این آلارم را به متقاضیان خودرو در بازار

می دهد که ســاخت و ســاز در بخش مسکن دچار یک افت شدید 
و کاهش ســرمایه گذاری در این بخش شــده است حال سؤال این 
است که حالا که می توان با پیش فروش مسکن سرمایه ولو اندک 
را به ســمت تولیدکننده ها هدایت کرد چرا مجلس به وعده خود 
برای بازنگری قانون پیش فروش مســکن عمل نمی کند.قانون 
پیش فروش ساختمان در سال ۱۳۸۹ در مجلس شورای اسلامی 
به دلیل برخی ایرادات قبلی به تصویب رســید. در همان روزهای 
نخست تصویب انبوه سازان و فعالان بازار مسکن نسبت به این قانون 
اعتراضات و انتقاداتی مطرح کردند. اما به نظر می رسید که این قصه 
سر درازی دارد.برخی از فعالان و انبوه سازان بر این اعتقاد بودند که 
این قانون کاملًا یکطرفه تدوین و تصویب شده است و در حقیقت 
حقوق سازندگان در آن دیده نشده و بیشتر به سمت خریداران و به 

نفع پیش خریداران است.همین نکته ریز...

مهدی پازوکی معتقد اســت دولت ســیزدهم به لحاظ 
اقتصادی فاقد برنامه منســجم و عملی اســت و همین 
امر ســبب شــده بحرانــی جدی در این حــوزه گریبان 
مــردم و ســفره خانوارهای ایرانــی را بگیرد.در روزهای 
اخیر ســخنان انتقادی عبدالناصــر همتی درباره میزان 
افزایش نقدینگی و تورم بازتاب گســترده ای در محافل 
خبری داشــته اســت. رییس کل اسبق بانک مرکزی که 
طی ســال های گذشته مهمترین منتقد اقتصادی دولت 
سیزدهم محسوب می شود و غالباً در صفحهٔ شخصی خود 
نســبت به برنامه های اقتصادی دولت نقدهایی را مطرح 
می کند در تازه ترین اظهاراتش مســاله تورم و چاپ پول 
را مورد اشاره قرار داده و در ویدیویی تاکید کرده است: در 
تحلیلی گفتم؛ با درآمد ۳۵ میلیارد دلاری نفت، ثبت تورم 

۵۰-۴۸ درصدی در سال ۱۴۰۲ قابل قبول نیست و ...

اعتصــاب کامیــون داران در برخی شــهرهای ایران از 
هفته های گذشته در جریان است. کاهش سهمیه سوخت 
کامیــون داران و افزایش هزینه های آنها از عوامل مهم 
اعتصاب گزارش شده است.کامیون داران طی هفته های 
گذشته در استان های فارس، تهران، اصفهان، سیستان 
و بلوچســتان، هرمــزگان، ایــلام و خراســان رضوی 
دســت به اعتصاب زده اند. گفته شــده در صورت ادامه 
اعتصــاب کامیــون داران، فرایند بارگیری برخی صنایع 
و ساخت وســازها ممکن اســت دچار مشکل شود.طی 
سال های گذشته نیز گزارش شده بود با اعتصاب کامیون 
داران، قیمــت برخی اقلام بالا رفته و بارگیری صنایع با 

مشکل مواجه شده بود. طبق بررسی های انجام ...
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گروه اقتصادی: رکود در بازار خودرو هر روز عمیق تر از روز قبل می شــود. 
روایت نمایشگاه داران، از شدت گرفتن رکود در بازار خودرو حکایت دارد.
در همیــن رابطه، ســعید موتمنی، رییس پیشــین اتحادیــه دارندگان 
نمایشگاه ها و فروشندگان خودروی تهران از تداوم رکود در بازار خودرو 
خبر داده و گفته اســت: اوایل هفته گذشــته قیمت انواع خودرو در بازار تا 
دو درصد ریزش را هم تجربه کرد اما این کاهش قیمت تداوم نداشت و 
در اواسط هفته بار دیگر به قیمت های پیشین بازگشت.وی افزوده؛ افت 
قیمتــی کــه در اوایل هفته اتفاق افتاده بوده برآمده از کاهش قیمت ارز و 
ریزش آن از رقم ۶۵ هزار تومان بود. موتمنی متذکر شده؛ در سال ۱۴۰۳ 
قیمت بیشــتر خودروهای داخلی، مونتاژی و وارداتی در بازار نســبت به 
آخرین روزهای سال ۱۴۰۲، افزایش ۴ تا ۵ درصدی را تجربه کرده است.

وی تصریح کرده؛ عرضه همچنان ضعیف است و آنچه درباره...

تجلیل شهردار امام زاده عبدالله ازاعضای شورای این شهر
 شهر تاریخی امامزاده عبدالله با مدیریت شهردار جوان وکارآمدش توانست به شهری رو 

به آبادانی وپیشرفتی روز افزون با توسعه همه جانبه دست یابد.
تلاش های بی وقفه شــهردار حسن نژاد عمرانی با برنامه های کوتاه مدت میان مدت وبلند 
مدت وهدفمند با اقدامات عمرانی وفرهنگی اجتماعی با تعامل بین شــهرداری وپارلمان 
محلی وهمکاری مدیران وپرســنل خدوم این نهاد موجب تحولی خوب در امامزاده عبدالله 
شــد شهرداراما با بت همراهی وتصویب طرح های پیشنهادی شهرداری در جلسات شورا 

نسبت به ارج نهادن زحمات آنان در روز شوراها ازخدمات انان تجلیل کرد.
به گزارش خبرنگار ما در این آیین که با حضور امام جمعه، جمعی از مقامات شهری و مردم 
شــهر برگزار شد مهندس حسن نژاد عمرانی شهردار امام زاده عبدالله در سخنانی ضمن 
گرامی داشــت نهم اردیبهشت ماه روز شوراها از همدلی، هم اندیشی و هم افزایی شورای 
این شــهر با شــهرداری قدردانی کرد وی اتفاق و همدلی شــورا و شهرداری را مهمترین 
عامل خدمت رســانی و توســعه شهری توصیف کرد و تصریح نمود امیدوارم تا پایان شاهد 
همدلی ما و اعضای پر تلاش شورا باشیم و با خدمات بیشتر به مردم سبب ساز خرسندی 
شهروندان شویم شهردار در پایان با اهدای لوح تقدیر به اعضای شورای اسلامی شهر از 

آنان تجلیل به عمل آورد.
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تحولات سیاسی و نظامی در هزاره سوم با ویژگی های خاص 
رشد علم و تکنولوژی سرعت فوق العاده ای بخود گرفته و عرصه 
بین الملل را صحنه رقابت نرم و ســخت قدرت های بزرگ با 
رویکــرد پایــان دادن به نظم تک قطبی و کاهش نفوذ و قدرت 
ایالات متحده امریکا در نظام بین الملل تبدیل شده است؛ لذا در 
این فرایند تعاملات مسکو و پکن در دوره بحران اوکراین روند 
تصاعدی قابل توجهی به خود گرفته و چین به اولین شــریک 
تجاری روسیه با ثبت مبادلات بیش از ۲۴۰ میلیارد دلاری در 
۲۰۲۳ میلادی تبدیل شــده است و در واقع جای اتحادیه اروپا 
در مبادلات تجاری با پهناورترین کشــور دنیا گرفته اســت. در 
حالی که مقامات چینی از عدم نقض تحریم های روسیه صحبت 
می کنند ولی مقامات غربی بویژه واشنگتن نگران انتقال اقلام با 
کاربرد نظامی به روسیه هستند، موضوعی که از محورهای مهم 
آخریــن دیــدار وزیر امور خارجه آمریکا از پکن و دیدار با رئیس 
جمهوری چین بود. این موضوع همچنین در آخرین نشســت 
G7 چند هفته پیش به طور گســترده مورد بحث قرار گرفت و 
در بیانیه نهایی کشــورهای گروه هقت نگرانی خود را در مورد 
نقل و انتقالات انجام شده توسط شرکت های چینی هم از نظر 
مواد با کاربرد دوگانه و هم آن دسته از اجزای نظامی که روسیه 
برای توسعه تولیدات نظامی خود استفاده می کند، ابراز کردند. 
این امر به روسیه اجازه می دهد تا پایگاه صنعتی دفاعی خود را 
بازســازی و احیا کند و تهدیدی هم برای اوکراین و هم برای 

صلح و امنیت بین المللی باشد.
در واقــع نگرانــی غرب از این اســت که پکن با کمک هایش 
به روســیه به یکی از مهم ترین دســتاورهای مهم جناح غربی 
در کارآمــد کــردن تحریم های روســیه و انزوای این کشــور 
ضربه اساســی زده و به عاملی برای کمک دیگر کشــورها به 
بزرگترین دشــمن اروپا مبدل شــود. البته چینی ها در تعاملات 
خود بر مبادلات تجاری تمرکز داشــته و در ســال گذشته بیش 
از ۱۴۰ میلیارد دلار واردات از روســیه داشــته که عمدتاً شامل 
انرژی نفت و گاز ارزان قیمت بوده است البته آمریکائی ها علی 
الظاهر از این قســمت ماجرا چندان هم شــکوه ای ندارند که 
انرژی موجب صادرات ارزان قیمت کالاهای چینی به آنسوی 

آتلانتیک می شود.
واقعیت این اســت که دیپلماسی کاخ سفید بواسطه فشارهای 
کنگره؛ رایزنی با پکن را برای توقف کمک نظامی به روسیه و 
شاید فشار به پیونگ یانگ برای محدود کردن ارسال تسلیحات 
به مسکو را افزایش داده چرا که ژنرال کریستوفر کاولی، فرمانده 
عالی متفقین اروپا )SACEUR( در جلسه استماع خود در کنگره 
ایالات متحده داده های مشــخصی را ارائه کرد که بر اســاس 
آن پیونــگ یانــگ تا مارس ۲۰۲۴ تقریباً ۳ میلیون گلوله توپ 
را تحویل روســیه داده اســت. به هر حال غرب بویژه واشنگتن 
نگران موضوع رسمی کردن یک محور تجدیدنظرطلب است 
کــه مرکــز ثقل آن در رابطه بین ولادیمیر پوتین و شــی جین 
پینگ لنگر انداخته، در عین حال که کارشناسان به همگرایی 
بین دو کشــور به ویژه دلیل مشــترکی که آنها را در براندازی 
اصول، قواعد و نهادهایی که لنگر نظام بین الملل کنونی است، 
متحد می کند، اشــاره دارند. مهم تر این که واشــنگتن به شدت 
نگران پیمان عدم تجاوز بین مسکو و پکن است و شاید هدف 
اصلی طراحی پیچیده بحران اوکراین و وادار کردن روسیه به 

شروع عملیات ویژه نظامی در اوکراین همین امر بوده است.
بــه هــر حــال عرصه بین الملل دوره ســخت و کم نظیری با 
بحران های فاجعه آمیز در خاورمیانه با نسل کشی و قتل و عام 
ده ها هزار زن و کودک بی گناه رژیم صهیونیســتی در غزه و 
محور اورآسیا تجربه می کند که بسیاری از ناظران بین المللی 
در مــورد ضــرورت ورود غرب به منطق پیش از جنگ و نیاز به 
آمادگــی برای یک منطــق واقعاً جهانی به منظور بازدارندگی 
هشدار می دهند امری که شرایط را برای سازندگان تسلیحات در 
سراسر جهان چه در آمریکا و چه در روسیه مساعد کرده بطوری 
که تولید تســلیحات در ســرزمین تزاری تا ۲۰ برابر و دریافت 

سفارشان نظامی در آمریکا تا 7۰ درصد افزایش یافته است.
خلاصه کلام این که در پرتو بحران اوکراین معادلات مهمی 
از ســود و زیان کشــورهای مختلف با نوع نگرش و رویکرد 
سیاســت خارجی این کشــورها در حال شکل گیری است و با 
گذشت بیش از ۲۶ ماه از آغاز جنگ در جغرافیایی کوچک در 
حاشــیه دریای ســیاه تا به این جای امر می توان اذعان کرد که 
کشــورهایی چون آمریکا، چین، ترکیه، امارات متحده عربی 
و غیــره منافــع قابل توجه نصیب خود کرده و در کنار اوکراین 
به عنوان بازنده اصلی، روس ها نیز متحمل خســارات انسانی 
و مادی قابل توجه شــده اند؛ در عین حال که هیچ دورنمای 
مشــخص و روشــنی برای پایان دادن به این بحران خسارت 
بار وجود ندارد و بســیاری همچنان به تداوم جنگ فرسایشــی 
و دود شــدن ظرفیت های مهم اقتصادی و نظامی در خطوط 

نبرد معتقد هستند.

رویکرد هوشمندانه چین و روابط با روسیه

 مدیرکل آژانس 
مدتی قبل در 
گفت وگو با 
رسانه ها مدعی 
شده بود که 
روند اجرای 
این بیانیه برای 
حل وفصل 
مسائل پادمانی 
متوقف شده 
است. اما 
مشخص 
نیست او با چه 
سبد پیشنهادی 
وارد ایران شده 
و به اصفهان 
و تهران سفر 
کرده که 
امیدواری ها به 
احیای بیانیه 
چهارم بالا 
گرفته است

ت
س

سیا

  اجـرای 
 عدالت  مالیاتی؛
  وا قعیت
 یا سراب؟

گزارش

گروه بین الملل: اعتراض دانشجویان در دانشگاه های امریکا به مسئله جدیدی برای 
بایدن تبدیل شــده اســت. بایدن که اکنون رئیس جمهور امریکا است چند ماهی 
با انتخابات ریاســت جمهوری آینده فاصله دارد و رقیب او دونالد ترامپ تاکنون 
توانسته به خوبی سیاست های او در برابر اسرائیل و فلسطینی ها به چالش بکشد. 
مخمصه برای بایدن آنجا است که سیاست دولت او در برابر اسرائیل به دوقطبی 
در جامعه امریکا برای حمایت یا مخالفت با جنگ اسرائیل در غزه منجر شده است.

این دوقطبی، دولایه از جامعه مسلمانان و یهودیان امریکا را در برابر یکدیگر قرار 
داده است. حامیان اسرائیل و حماس و حامیان جنگ یا صلح در دو سوی این دو 
طیف در برابر یکدیگر قرار گرفتند. جنگ غزه هنوز پایان نیافته و برنامه نتانیاهو 
برای ورود به شــهر رفح بار دیگر بایدن را در برابر فشــار مضاعفی از ســوی افکار 
عمومی امریکا قرار داده اســت. آنچه قابل توجه اســت نه تنها نحوه گسترش این 
تلاش است، بلکه تنوع شگفت انگیز دانشجویان درگیر در تظاهرات علیه جنگ 
است. مطمئناً دانشجویان عرب امریکایی وجود دارند که دانشجویان دیگر از هر 
نژاد و اعتقادی به آنها پیوسته اند و این زنگ خطری برای دولت بایدن است که 

بلوک جوانان حائز ویژگی رأی را در صف آرایی در برابر خود ببیند.
البته این تمام ماجرا نیست و هستند سیاستمدارانی که در کنگره بر آتش اعتراضات 
دانشــجویی می دمند تا آن را علیه دولت شــعله ور کنند. از جمله اینها، رهبری 
جمهوری خواهان کنگره و چند ســازمان یهودی طرف دار اســرائیل اســت که 
تلاش می کنند این تظاهرات را به عنوان کنشی یهودی ستیزانه و تهدیدی برای 
امنیت دانشجویان یهودی نشان دهند. از سوی دیگر رهبری جمهوری خواهان 
و گروه هــای کوچــک اما بانفوذ رهبران یهودی با اتکا به شــبکه های اجتماعی 
اســتدلال می کنند که شــعارهایی که توسط برخی از دانشجویان استفاده شده 

ذاتاً یهودی ستیزانه است.
تأثیر رأی جوانان بر سرنوشت سیاسی بایدن ��

در چنین شرایطی سیاست های جو بایدن و دموکرات ها در برابر اسرائیل که هزاران 
دانشجو را در سراسر کشور به اعتراض واداشته، می تواند بر رأی جوانان به بایدن 
اثرگذار شود و به شانس انتخاب مجدد او ضربه بزند. چه آنکه در روزهای گذشته 

هزاران دانشــجو در دانشــگاه های سراسر ایالات متحده به تظاهرات طرف دار 
فلسطین پیوسته اند. جنگ اسرائیل در غزه بیش از ۳۴ هزار نفر را کشته است اما 
دولت بایدن در پاسخ به این اعتراضات، به جای اقناع معترضان، با برخورد پلیسی 

و سکوت روسای دانشگاه موجب تداوم اعتراضات شد.
درحالی که دولت بایدن به حمایت گســترده از اســرائیل ادامه می دهد، دولت او 
به طور فزاینده ای به کانون انتقاد جوانان تبدیل شــده اســت. گاردین به اســتناد 
نظرسنجی ها گزارش داده که حمایت جوانان امریکایی از بایدن از سال ۲۰۲۰ تا 
به امروز کاهش یافته است. ازاین رو باتوجه به اینکه بایدن در چندین ایالت کلیدی 
از ترامپ عقب مانده، او نمی تواند از بلوک رأی جوانان که بخش قابل توجهی از 
ســازمان رأی دموکرات ها را تشــکیل می دهند، دست بکشد. در ماه آوریل، یک 
نظرســنجی در هاروارد نشــان داد که بایدن در میان افراد ۱۸ تا ۲۹ ســاله هشت 
درصد از ترامپ پیشی گرفته، اما این میزان نسبت به نظرسنجی دیگری که در 
سال ۲۰۲۰ برگزار شده بود، کاهشی بوده است. در همین نظرسنجی ۵۱ درصد 
از جوانــان امریکایــی گفته بودند که از آتش بس دائمی در غزه حمایت می کنند، 
درحالی که تنها ۱۰ درصد گفتند که مخالف هستند. نزدیک به ۶۰ درصد از افراد 
۱۸ تا ۲۹ ساله گفتند که کشور "در مسیر اشتباه" قرار دارد و تنها ۹ درصد معتقدند 

که "همه چیز به طورکلی در مسیر درست قرار دارد".
هر روزی که دموکرات ها برای آتش بس دائمی، راه حل دو کشور و به رسمیت شناختن 
کشور فلسطین به توافق نمی رسند، جوانان بیشتری از دموکرات ها ناامید می شوند. 
در این راستا کاخ سفید گفته که بایدن مخالفت آشکار خود را با حمله اسرائیل به 
شهر رفح در غزه، جایی که حدود ۱.۴ میلیون فلسطینی در آن پناه گرفته اند، در 
تماس تلفنی با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، در آخر هفته تکرار کرده 
است؛ اما توقف حمله به رفح تنها در شرایطی رخ خواهد داد که اسرائیل و حماس 

بر سر توافقی میان مدت به نتیجه برسند.
چالش جنبش های دانشجویی برای رؤسای جمهور امریکا ��

چالش اعتراضات دانشــجویی برای رؤســای جمهوری که در امریکا در آستانه 
انتخابات هستند از تاریخی پرفرازونشیب برخوردار است. در سال ۱۹۶۸ زمانی 

که لیندون جانسون ششمین رئیس جمهور امریکا، در حال آماده سازی کمپین 
انتخاب مجدد خود بود، با اعتراضات ضد جنگ ویتنام مواجه شــد و مجبور شــد 
کمپین انتخاباتیش را متوقف کند تا نیکسون که آن زمان رقیب انتخاباتیش بود به 
پیروزی برسد ... این اعتراضات که در سال ۱۹۶۵ اغاز شده بود، تنها دلیل خروج 
جانسون از انتخابات مقدماتی حزب دموکرات نبود، اما نقش مهمی در آن مقطع 
ایفا کرد. جانسون معاون جان اف کندی رئیس جمهور آمریکا بود که در پی قتل او 
در سال ۱۹۶۳ در شهر دالاس ایالت تگزاس به مقام ریاست جمهوری رسیده بود.

جنبش دوران ویتنام در مقیاس بســیار بزرگ تر از تظاهرات فعلی دانشــجویان 
رشــد کرد، اما حالا و در ســال ۲۰۲۴ شواهدی وجود دارد که جنبش دانشجویی 
امریکا در حال تکامل و رشد است تا آنجا که توانسته بیش از ۵۰ اردوگاه چادر، 
در دانشگاه های سراسر ایالات متحده برای تداوم اعتراضات بر پا کند. از این رو 
پاسخ سخت دولت بایدن به اعتراضات دانشجویی، نه تنها انها را سرکوب نخواهد 
کرد بلکه این اقدام، اعتراضات را گسترش خواهد داد و انها را تقویت خواهد کرد.

اثرگذاری جنبش دانشجویی بر انتخابات ۲۰۲۴ امریکا ��
ناظران سیاسی معتقدند اگر اعتراضات علیه رفتار اسرائیل و علیه سیاست های 
بایدن در برابر اسرائیل ادامه یابد، مسئله ای برای ترامپ ایجاد نخواهد کرد و یک 
چالش منحصربه فرد برای بایدن باقی خواهد ماند. چه آنکه در نظرسنجی گالوپ 
در ماه مارس، 7۱ درصد جمهوریخواهان در مقایسه با تنها ۳۶ درصد دموکرات ها، 
گفتند که "اقدام نظامی اســرائیل در غزه" را تأیید می کنند. بنابراین مهم ترین 

چالش اعتراضات دانشجویی برای دموکرات ها باقی خواهد ماند.
از ســوی دیگر آنچه بایدن برای پیروزی نیاز دارد، مشــارکت دموکرات ها است. 
کارشناسان مسائل امریکا معتقدند اگر بایدن حتی ۱۰ درصد از آرای دموکرات ها 
را از دست بدهد و حتی اگر این رأی به ترامپ نرسد، شانس انتخاب مجدد بایدن 
کم خواهد بود. به عبارت بهتر، کاهش مشــارکت بیش از هر کســی به کمپین 
انتخاباتی بایدن ضربه خواهد زد. در چنین شــرایطی این نگرانی وجود دارد که 
بلوک جوانان معترض اگرچه به ترامپ رأی نخواهند داد؛ اما به احتمال زیاد آنها 

یا به شخص ثالثی رأی می دهند یا اصلًا رأی نخواهند داد.

بایدن در مخمصه اعتراضات دانشجویی

یادداشت

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

تهران - آژانس 
روی دور توافق؟

گروسی: پیشنهادی را به ایران برای 
اتخاذ گام های جدید ارائه دادم

گروه سیاسی: گروسی در تهران گفته است پیشنهاداتی 
برای اعتمادســازی مطرح کرده. مقام ارشــد آژانس 
بین المللی انرژی اتمی توضیح داده یک ســال قبل بر 
سر بیانیه مشترک توافق کردیم و آن سند مهمی بود که 
امضا شد درباره سطح همکاری های نظارتی و پادمانی 
و آن چه نیاز است برای حل مسائل باقی مانده را بیان 
می کند. این سند گام های اضافی که طرفین باید بردارند 
و این گام ها با وجود کاســتی ها برداشــته شده را بیان 
می کند. امروز توافق کردیم این ســند ادامه پیدا کند و 
مفاد آن معتبر است. گروسی گفت که پیشنهادی را به 
ایران دادم که شامل گام های عملیاتی است و تیم های 
طرفین در نشست جداگانه و در حال تعریف این گام های 
عملیاتی دو طرفه هستند. مدیرکل آژانس مدتی قبل 
در گفت وگو با رسانه ها مدعی شده بود که روند اجرای 
این بیانیه برای حل وفصل مسائل پادمانی متوقف شده 
اســت. اما مشخص نیســت او با چه سبد پیشنهادی 
وارد ایران شــده و به اصفهان و تهران ســفر کرده که 
امیدواری ها به احیای بیانیه چهارم بالا گرفته اســت. 
محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی هم دیروز 
پس از دیدار با گروســی، گفت: ما تداوم تعاملات مان 
را بر مبنای بیانیه مشــترک در ســه بخش از این پس 
دنبال می کنیم؛ اول موارد گذشــته اســت که در سند 
برجام در قالب پی ام دی بســته شده بود این ها مسائل 
خاص خودش را دارد که آغشــته به مســائل بیرونی و 
سیاسی است و نباید به دیگر بخش ها تسری داده شود. 
در این بخش موضوع مهم ۲ مکان باقی مانده اســت، 
موضوع ناترازی مواد حل شــد و بر حل ۲ مکان باقی 

مانده تمرکز می کنیم.
محمد اسلامی در سخنانی در افتتاحیه اولین کنفرانس 

بین المللی هسته ای در اصفهان هم گفت همکاری با 
آژانــس بین المللــی انرژی اتمی در چارچوب پادمان و 
ان.پی.تی در سرلوحه سیاست ایران است. به شهادت 
گزارش های مستمر آژانس ظرفیت جذب شده بازرسی 
از تاسیســات هســته ای ایران در ۲۰۲۳ به میزان ۲۲ 
درصد بازرســی های کل جهان بوده است در حالی که 
ظرفیت نصب شده ما ۳ درصد و بازرسی ها ۲۲ درصد. 
این حجم از بازرســی در طول تاریخ از هیچ کشــوری 

صورت نگرفته است.
فرای این اظهارنظرهای دو طرفه؛ برخی از ناظران علت 
تمایل ایران برای ســفر گروسی را در تمایل تهران به 
باز نگه داشتن درهای گفتگو با غرب ربط می دهند. به 
اعتقاد آنها سفر گروسی در ادامه گفتگوهایی قرار دارد 
که رسانه های غربی می گویند در ماه های اخیر به طور 
غیرمســتقیم بین ایران و ایالات متحده در عمان در 
گرفته اســت. برخی اما این مســاله را صحیح نداسته و 
معتقدند حتی اگر ایران تمایلی به چنین اقداماتی داشته 
باشد، احتمالًا آگاه است که شانس بایدن برای دور دوم 
ریاست جمهوری آمریکا در مقابل با ترامپ آنقدر بالا 
نیســت که در ماه های باقی مانده تا انتخابات آمریکا، 
گفتگوهایی از این دســت با گروســی یا رایزنی های 
غیرمستقیم بتواند تاثیری مؤثر بر تحریم ها علیه ایران 

و یا حتی بازگشت برجام داشته باشد.
حسن بهشتی پور کارشناس مسائل هسته ای و بین المللی 
در مورد علت سفر رئیس کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به خبرآنلاین، گفت: آقای کمالوندی سخنگوی 
آژانس انرژی اتمی قبل از سفر گروسی توضیحاتی در 
مورد اینکه دستور کار آقای گروسی در تهران چیست 
نداد. اطلاعاتی که از ســفر او به ایران منتشــر می شود 

مقداری قطره چکانی است. بهانه اصلی سفر گروسی 
شــرکت در اولین کنفرانس بین المللی هسته ای است 
که در اصفهان برگزار می شود. به نظر می رسد گروسی 
در تهران به دنبال حل دو ســؤال باقیمانده ای باشــد 
که آژانس بین المللی انرژی هســته ای از ایران دارد. او 
احتمالًا فرصت را مغتنم می شــمارد تا پاســخی برای 
ســؤالات آژانس داشته باشــد. اجلاس شورای حکام 
در خرداد ماه برگزار می شــود و اگر گروســی با پاســخ 
سوالاتش برنگردد،  دوباره سؤالات مطرح می شود. به 
نظر می رسد ایران باید با آژانس به یک راهکار مشترک 
برسد تا بهانه دست کشورهایی مثل آمریکا و انگلیس 
و فرانسه و آلمان که دنبال سوژه سازی هستند و انواع 
فضاســازی علیه ایران دارند داده نشود و عملکردشان 
خنثی شود.این کارشناس مسائل هسته ای در مورد به 
تعویق افتادن سفر گروسی و سپس ادعاهای او در مورد 
رسیدن ایران به مقدار موردنیاز اورانیوم غنی شده برای 
دســتیابی به بمب هسته ای گفت:  واقعیتش این است 
کــه ایران می گوید ما زیرنظر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی فعالیت می کنیم و بازرســان آژانس به راحتی به 
ایران می آیند و برمی گردند. حتی در زمانیکه اسراییل 
ایران را تهدید می کرد گروسی گفت علی رغم تهدیدها 
کارشناسان آژانس بین المللی انرژی هسته ای به ایران 
می آیند و کارشان را انجام می دهند. به هر حال ایران 
تحت نظر آژانس اســت. برخی در داخل هم نکاتی را 
مطرح می کنند که فضا علیه ایران را تشــدید می کند. 
درحالی که سیاست ایران همچنان سیاستی است که 
با هرگونه تولید و نگهداری و تکثیر ســلاح هســته ای 
در هــر جا و از جملــه ایران مخالفت می کند. دکترین 
هسته ای ایران صلح آمیز است و دنبال رفتن به سمت 

تولید بمب نیست. اما بحث اینکه ذخایز اورانیوم ایران 
به حدی رســیده که می تواند اگر بخواهد بمب درست 
کند، مساله جدایی است. صرف داشتن ذخیره اورانیوم 
برای ســاخت بمب کفایت نمی کند. شــما باید بتواند 
فناوری داشــته باشــید که بمب را امن نگهدارید تا در 
درجه اول به خودت آســیب نرســد. از طرف دیگر باید 
بتوانید در یک زمان و مکان مشخصی که ارائه کنید، 
آن بمــب را اســتفاده و آزمایــش کنید که آن هم یک 
فنــاوری خــاص خودش را دارد.او در مورد ایران هدف 
ایران از دعوت گروســی به کشور چه بود، توضیح داد: 
ایران در سیاست های کلان خود دنبال ساخت سلاح 
هســته ای نیســت و بحث این است که ذخایز اورانیوم 
ایران همیشه در حدی هست که اگر اراده کند می تواند 
بمب بگذارد. تمام ذخایر اورانیوم ایران، در گزارش های 
دوره ای آژانس اعلام شــده و به شــورای حکام اعلام 
شــده و خبرگزاری هایی مانند رویترز و... هم آن را با 
جزئیات درج می کنند. در نهایت ایران چیز مخفی ندارد. 
میزان ذخایر اورانیوم،  سانتریفیوژها و .... در گزارش های 
شــورای حکام وجود دارد. بنابراین فضاهای رسانه ای 
گاهی برای دامن زدن به ایران هراسی شکل می گیرد.

ایران از آقای گروسی دعوت کرده تا در کنفرانسی که 
در اصفهان برگزار می شود شرکت کند. منتها این مساله 
نشــان می دهد ایران همچنان آژانس را در دستور کار 
دارد و ترجیح می دهد همچنان تماس هایش با آژانس 
انرژی اتمی حفظ شود. همکاری ایران با آژانس در واقع 
کمک می کند تا ایران بهتر بتواند بهانه را از دست طرف 
مقابل غربی بگیرد. هر چقدر ایران همکاری بیشتری با 
آژانس داشته باشد، بیشتر می تواند طرف مقابل را خلع 

سلاح کرده و تبلیغاتش را خنثی کند.

علی بمان اقبالی زارچ
روزنامه نگار

چه کسانی از فروش 
فیلترشکن سود می برند؟

محمد باقری بنابی
نماینده مجلس

یادداشت
در ایران اسلامی برای اینکه زیرساخت های فرهنگی 
را درســت نکردیم، جریانی به دنبال کنترل اینترنت 
و ســرعت آن اســت. این جریان درحال حاضر در 
دولت و مجلس حضور دارد و به خاطر اینکه بتوانند 
مثــلًا مردم را دیندار نگه دارند، این محدودیت ها را 

اعمال می کنند.
مــا بــه وزیر ارتباطات تذکر داده و تذکر خواهیم داد 
خصوصاً در مجلس دوازدهم اولین سؤال ما از وزیر 
ارتباطات در خصوص برنامه هایش برای ســرعت 

اینترنت کشــور خواهد بود. چراکه وضعیت اینترنت 
در کشــورهایی مثل عراق، افغانستان و پاکستان به 

مراتب از ما بهتر است.
یکی از سؤالات محوری ما فیلترشکن ها خواهد بود 
که دســت چه کســانی است و چه کسانی از فروش 
آن ســود می برند که باید برای همه شــفاف شــود. 
پلتفرم های خارجی را در حالی فیلتر کردند که عملًا 
۹۰ درصد مردم از فیلترشــکن اســتفاده می کنند و 
مشــخص است چه کسانی از این فیلتر کردن سود 

می برند؛ بنابراین مردم هم باید بدانند این ســود به 
جیب چه کسانی می رود.

مــا با فیلترینــگ عملًا به مردم اعلام کردیم که 
می توانند خلاف کنند و به آنها یاد دادیم که علاوه 
بر فضای مجازی، در جاهای دیگر هم می توانید 
خــلاف کنید. با توجــه به تحریم ها امکان انجام 
دادن ایــن کار وجــود ندارد و هیچ وقت این اتفاق 
نخواهد افتاد و باید تجدید نظری در سیاســت ها 

اعمال شود.

 اثرگذاری جنبش دانشجویی  بر انتخابات ۲۰۲۴ امریکا

شنبه
22 اردیبهشت ماه 1402 
سال هفتم
شماره 355

بهشتی پور: گروسی به دنبال پاسخ 
دو سؤال در ایران است

رسول سلیمی
روزنامه نگار
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تورمی که 
دستگاه های 

دولتی محاسبه 
می کنند، طی 

یک ساز و 
کار و فرآیند 
مشخص، 

کالیبره شده 
است و پایه 
علمی دارد. 
این تورم بر 
اساس یک 

سبدی از کالاها 
و خدمات 
محاسبه 

می شود و 
بر اساس 

همان تورمی 
که محاسبه 

می شود، اثرش 
در دارایی های 

مختلف 
متفاوت است

گــروه اقتصــادی: تورم فروردین ماه ۱۴۰۳ به کانال ۳۰ درصد رســیده؛ 
بررســی دقیق و موشــکافانه می گوید؛ تورم نقطه به نقطه معادل ۳۰.۹ 
درصد، تورم ماهانه در محدوده ۲.۶ درصد و تورم سالانه با سرعت ۳۸.۸ 

درصد پیش رفته است.
تورم نقطه به نقطه مهمترین عدد در گزارش تورم است که عقب نشینی 
کردنش از کانال ۴۰ درصد و رســیدنش به کف کانال ۳۰ درصد را باید 
به فال نیک گرفت اما هنوز یک پرســش مهم ذهن بســیاری را به خود 
مشــغول کرده اســت؛ چرا ما این کاهش تورم را در زندگی روزمره خود 
احساس نمی کنیم؟ مردم کماکان به مغازه مراجعه می کنند و با انبوهی از 
کالاهایی مواجه می شوند که قیمت شان به صورت هفتگی بالا می رود. 
حتــی وقتــی قیمــت روی کالا را می خوانند با تعجــب بار دیگر آن را از 
فروشنده می پرسند و در آخر مجبورند خیلی از اقلام را از سبد خرید خود 
حذف کنند. آیا فرق است میان تورمی که مرکز آمار ایران به عنوان مرجع 

رسمی اعلام نرخ تورم و رشد
اقتصادی ارائه می کند با گرانی بهای کالاها؟ ��

اخباری که از وضعیت اقتصادی کشورهای همسایه هر روز شنیده می شود 
و آن ها را در یک مبارزه تنگاتنگ برای بهبود وضع معاش شــهروندان 
خود نشــان می دهد، چطور؟ چقدر در این حس و حال ایجاد شــده برای 
مردم نسبت به تورم نقش دارد؟ این ها سوالاتی است که از محمدتقی 
فیاضی، کارشــناس مسائل اقتصادی جویا شده ایم. فیاضی در پاسخ به 

سؤالات به پنج دلیل مهم اشاره می کند.
محمدتقــی فیاضــی می گوید تورم یک صورت واقعی دارد؛ یعنی آنچه 
اعداد و ارقام نشان می دهند اما وجه دومی هم وجود دارد: وجه دیگر تورم 
ذهنی است و همان چیزی است که افراد از وضعیت تورم ترسیم می کنند.
اگر نرخ تورم ۳۰ درصد اعلام شود، این رقم میانگین است که هم شامل 
کالا و خدمات می شــود و هم شــامل افراد در جامعه شهری و روستایی. 
اگر فردی در شهر زندگی می کند، حدود نصف درآمد خود را بابت اجاره 
می دهد. آن شخصی هم که در روستا زندگی می کند، 7۰ درصد درآمد 
خود را صرف تهیه مواد غذایی می کند که بنابراین نرخ تورم برای او دیگر 

در حد ۳۰ درصد نیست و ممکن است ۵۰ یا 7۰ درصد احساس شود.
بــه گزارش فرارو، محمدتقــی فیاضی ادامه می دهد: در تورم های بالا، 
نرخ رشــد مواد غذایی بالاتر اســت و چون مردم به صورت روزانه با این 
قیمت ها سروکار دارند، بنابراین احساس آن ها از تورم همیشه بالاتر از 

آنچه است که در عمل اتفاق می افتد.
تورم با گرانی فرق دارد ��

محمدتقی فیاضی اعتقاد دارد تورم یک پدیده بلندمدت است: یعنی اگر 
قیمت ها فقط برای یک سال افزایش پیدا کند، به آن تورم گفته نمی شود، 
بلکه گرانی است. حالا ممکن است نان گران شود یا بنزین یا خدماتی 
دیگــر. امــا وقتــی تورم اتفاق می افتد که قیمت ها به طور مداوم و پی در 
پی بالا می روند که اقتصاد ایران گرفتار آن اســت و اتفاقاً به انتظارات 
تورمی شکل می دهد که خودِ این موضوع می تواند محرک تورم باشد.

فروکش کردن انتظارات تورمی زمان بر است ��
تورم بالا از قبل انقلاب در اقتصاد ایران آغاز شد و طی ۴۵ سال به طور 
متوسط به میانگین ۲۵ درصد رسید، محمدتقی فیاضی، با ذکر این مقدمه 
می گوید: همین موضوع باعث شده تا در بلندمدت برای افراد یک ذهنیت 
شکل بگیرد و آن ها انتظار دارند که قیمت ها افزایش پیدا کند. بنابراین 
اگر تنها برای یک ماه یا یک ســال قیمت ها کاهش پیدا کنند، ذهنیت 
شــکل گرفته پاک نمی شــود. باید دو تا چهار سال طول بکشد تا انتظار 

تورمی فروکش کند و واقعاً کاهش قیمت توسط مردم احساس شود.
مقایسه با کشورهای همسایه، مانع احساس کاهش تورم ��

مقایسه وضعیت ایران با دیگر کشورهای همسایه از سوی ایرانی ها، تأثیر 
زیادی بر احساس و برداشت مردم از پدیده تورم دارد. محمدتقی فیاضی 
می گوید: در حال حاضر به واسطه ارتباطاتی که در سطح جهانی شکل 
گرفتــه، هیــچ اتفاقی مخفی نمی ماند و مردم از طریق اخبار از حوادث و 
اتفاقات رخ داده در دیگر کشورها حتی در دورافتاده ترین مکان ها مطلع 
می شوند. این شرایط باعث شده تا مردم نه تن ها وضعیت شهر خودشان را 
با دیگر شهرهای کشور خود مقایسه کنند، نسبت به وضعیت کشورهای 
مجاور هم حساس شوند. این یک ذهنیت تاریخی هم محسوب می شود. 
برای مثال، مردم می بینند که نرخ تورم در کشــور عراق که یک کشــور 
جنگ زده محسوب می شود و گرفتار داعش است، اما وضعیت اقتصادی 
مشابه با ایران دارد و اقتصادش نفتی است، حدود یک تا دو درصد است؛ 
بنابراین مقایسه وضعیت ایران با کشورهای همسایه مزید بر علت است 
که مردم بهبود اقتصادی را احساس نکنند. ضمن اینکه انتظارات تورمی 

روی توقعات مردم اثرگذار است.
نگاهی به آخرین وضعیت تورم ��

گزارش رسمی مرکز آمار نشان می دهد فروردین امسال، شاخص قیمت 
مصرف کننده خانوار ایرانی به عدد ۲۳۶.۳ رسیده که نسبت به ماه قبل، 
۲.۶ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۰.۹ درصد افزایش 
و در ۱۲ ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، ۳۸.۸ 

درصد افزایش داشته است.
تورم نقطه به نقطه از سال ۹7 به بعد مدام در حال افزایش بود. سال ۹۸ 
از ۴۰ درصد عبور کرد و سال ۱۴۰۱ به ۴۶.۵ درصد رسید. سپس در میانه 
ســال گذشــته از ســرعتش کاسته شد و در اسفند ۱۴۰۲ با تورم نقطه به 
نقطه ۳۲.۲ درصد رسیدیم. این عدد را آن موقع، کمترین رقم در ۴۳ ماه 
متوالی می دانستند. کاهش سرعت تورم نقطه به نقطه فروردین امسال 

با رسیدن به ۳۰.۹ درصد ادامه پیدا کرد.
تــورم ۳۰.۹ درصــدی فروردین یعنی قیمــت کالاها و خدمات به طور 
متوسط عوض ۴۶.۵ درصد، بار سرعت ۳۰.۹ درصد افزایش پیدا می کند.
منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به 
ماه مشــابه ســال قبل است. در فروردین ماه ۱۴۰۳، تورم نقطه به نقطه 
خانوارهای کشــور، ۳۰.۹ درصد بوده اســت؛ یعنی خانوارهای کشور به 
طــور میانگیــن، ۳۰.۹ درصد بیشــتر از فروردین ماه ۱۴۰۲ برای خرید 
یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« هزینه کرده اند. تورم نقطه 
بــه نقطــه فروردین ماه ۱۴۰۳، در مقایســه با ماه قبل، ۱.۴ واحد درصد 

کاهش داشته است.

 آیا تورمی که مرکز آمار ایران ارائه می کند با گرانی بهای کالاها 
تفاوت دارد؟

معمای تورم ۳۱ درصدی

  اجـرای 
 عدالت  مالیاتی؛
  وا قعیت
 یا سراب؟

  نگرانی کارشناسان از طرح 
»مالیات بر عایدی سرمایه«

گروه اقتصادی: اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه که 
خود می تواند یکی از راهکارهای دقیق برای جلوگیری 
و کاهش فعالیت های سوداگرایانه به جهت اخذ مالیات 
از افرادی باشد که از طریق دلالی، سودهای بادآورده 
کسب می کنند، باشد؛ هر چند که بسیاری معتقدند که 
ایران هم همچون کشورهای دنیا باید با فراهم سازی 
هر چه ســریعتر بســترهای اجرای این شیوه مالیات 
ســتانی، عدالت مالیاتی را برقرار ســازد. در این میان، 
در روزهای اخیر که مجلس ایرادات وارده از ســوی 
شورای نگهبان بر طرح »مالیات بر عایدی سرمایه« یا 
همان طرح »مالیات بر سوداگری و سفته بازی« را رفع 
کرده است، باز هم نگرانی ها در زمینه اخذ هزینه های 
اضافی از مردمی که به دلیل ترس از تورم، دارایی های 
خود را تبدیل به کالاهای ســرمایه ای می کنند، بالا 

گرفته است.
بســیاری از کارشناســان بر این باورند که اخذ چنین 
مالیاتی، اگر بدون رعایت پیش شــرط ها اجرایی شود 
و تمــام جوانــب آن لحاظ نگــردد، حتماً می تواند بار 
مالی را بر افرادی بیشــتر کند که فعالیت های شفاف 
اقتصــادی انجام می دهند و فرارهای مالیاتی ندارند؛ 
به خصوص اینکه در ســنوات گذشــته بســیاری از 
دلالان و ســودجویان، با اســتفاده از روش های دور 
زدن پرداخت هــای مالیاتــی، تلاش دارند تا از زیر بار 
مالیات تعیین شده، شانه خالی کنند که خوشبختانه با 
اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه، می توان امیدوار 
بود که جلوی این چنین رفتارهایی گرفته شود؛ اما اگر 
این موضوع به درســتی اجرایی نشود، حتماً می تواند 
هزینــه خانوارهــای ایرانی را افزایش می دهد و تأثیر 
مثبتی بر جلوگیری از سفته بازی نخواهد داشت؛ چراکه 
همان طور که در فرارهای مالیاتی، ثروتمندان به طرق 
مختلف از اجرای قانون ســر باز می زنند و یا مشــاغل 
خاص، قوانین را دور می زنند؛ اما کارمند و کارگر ساده 
تا ریال آخر مالیات های سنگین را پرداخت می کنند.

در طرح مالیات بر عایدی سرمایه هم اگر چینش اجرا 
به درستی صورت نگیرد، این مردم عادی هستند که 
باید مالیات ســتانی مضاعف را تحمل کنند؛ در حالی 
که دلالان سرخوشانه راه های میان بر دور زدن قانون 
را یکی پس از دیگری شناسایی کرده و از آن استفاده 
می کنند. در چنین شرایطی آیا این طرح مجلس را به 

هدف خود که مقابله با سفته بازی است، خواهد رساند؟ 
اجرای قانون مالیات بر عایدی ســرمایه چه تاثیری 
روی بدنه اصلی جامعه و مردم عادی خواهد داشت؟

محاسبه عادلانه مالیات چطور عملیاتی است؟ ��
مرتضی اکبریان، کارشناس مالیاتی در گفتگو با اقتصاد 
آنلاین بر این باور اســت که محاسبه مالیات به شیوه 
کســر تورم و دریافت مالیات صرفاً از ســود معاملات، 
امری بســیار دشوار اســت و اگر شیوه اخذ مالیات بر 
عایدی ســرمایه، عادلانه انجام شــده و این طرح به 
درســتی اجرا شــود، مشکلی ایجاد نمی کند؛ هر چند 
که این دقت بالا کار بســیار ســختی است و باید همه 

جوانب آن را رعایت کرد.
وی افزود: به راحتی می توان تأثیر تورم بر افزایش نرخ 
مورد معامله را حساب کرد؛ اما بحث عادلانه بودن این 
محاسبه مطرح است. اینکه افراد دروغ بگویند و نرخ 
تورم لحاظ شده در محاسبات صرفاً در حد آمارها باشد 
و واقعیت جامعه و تورم احساس شده در جامعه نادیده 
گرفته شــود، نتایج متفاوتی ایجاد می کند. نرخ تورم 
بانک مرکزی با تورم حاکم بر جامعه متفاوت است و 
یکی نیست.اکبریان، اصرار بر اجرایی شدن این طرح 
را ناشی از تلاش برای کم کردن واسطه گری دانست 
و افزود: مسئله اینجاست که واسطه ها، مالیات اعمال 
شــده را در قیمت تمام شده خود لحاظ می کنند؛ پس 
به نظر می رســد کســری بودجه سبب شده است که 

مواردی از این دست پررنگ شود.
تحمیل تورم به جامعه ��

این کارشناس مالیاتی درباره وجود ابزار برای درست 
اجرایی کردن طرح مالیات بر عایدی سرمایه بیان کرد: 
اجــرای این طرح تورم به جامعه تحمیل می کند مثل 
مالیات هایی که روی مسکن اعمال شد و فروشنده ها 
این مالیات را روی قیمت مسکن لحاظ کردند و زمینه 

افزایش نرخ آن را فراهم کردند.
وی تاکید کرد: بالاخره کسی که زورش می رسد، پول 
و سرمایه اش را دارد، تاثیرگذار هم هست و همه این 
مــوارد را روی قیمت هــا می بینند. به همین خاطر بر 
اساس گزارش ها شاهد هستیم که این مساله ممکن 
اســت روی قدرت خرید مردم در بخش مسکن تأثیر 

گذار باشد.
اکبریان گفت: گزارش ها نشان می دهد ملک های زیر 

۶۰ تا 7۰ متر بیشــترین جابه جایی را در بازار مســکن 
داشــته اند و ملک های شمال تهران کمترین معامله 
برایشــان ثبت شده است. بالاخره وقتی قدرت خرید 

مردم کم می شود، روی بازار مسکن تأثیر می گذارد.
عدالت مالیاتی گسترش می یابد ��

در شرایطی که دولت برای ساماندهی پرداخت یارانه 
همواره نبود زیرســاخت لازم برای اجرای سیاســت 
پرداخت یارانه به مصرف کننده و حلقه نهایی را بهانه 
کرده و با توزیع سراسری یارانه و صرف هزینه هنگفت، 
عدالت اجتماعی را هم نتوانسته است، گسترش دهد، 
در بحــث اخذ مالیات بر عایدی ســرمایه، گویا همه 
زیرســاخت های لازم وجود دارد و کارشناسان موافق 
این طرح بر این عقیده اند که مشــکلی برای کســب 

اطلاعات اشخاص وجود ندارد.
عبدالرضا ارســطو، کارشناس مالیاتی نیز در گفتگو با 
اقتصاد آنلاین می گوید: واژه مالیات بر عایدی سرمایه 
اصلش برای گسترش عدالت مالیاتی و توزیع عادلانه 
درآمد در جامعه اســت. مالیات بر عایدی ســرمایه، 
مالیات بر خانه های خالی و خودروهای لوکس بیشتر 
از آنکه برای دولت جنبه درآمدی داشته باشند، برای 
تنظیم گری و سیاستگزاری در بازار دارایی ها و بازارهای 

مالی اخذ می شود و هدفش عدالت مالیاتی است.
وی ادامه داد: با توجه به ایراد شورای نگهبان، مواردی 
به طرح اضافه شد و تورم را از درآمد مشمول بر مالیات 
عایدی بر ســرمایه کم کردند، به همین خاطر عدالت 

مالیاتی، بهتر اجرا می شود.
ارسطو درباره لحاظ کردن نرخ تورم احساس شده در 
جامعه یا نرخ تورم اعلامی از سوی نهادهای رسمی، 
گفــت: تورمی که نهادهای رســمی اعلام می کنند، 
برای کشور معتبر است. همیشه در ادبیات علمی هم 
بین تورم احساسی مردم و تورم محاسباتی یا اعلامی 
نهادهای متولی مثل بانک مرکزی و مرکز آمار ایران، 

اختلاف هایی وجود دارد.
وی اضافه کرد: تورمی که دستگاه های دولتی محاسبه 
می کنند، طی یک ساز و کار و فرآیند مشخص، کالیبره 
شــده اســت و پایه علمی دارد. این تورم بر اساس یک 
ســبدی از کالاها و خدمات محاســبه می شــود و بر 
اســاس همان تورمی که محاسبه می شود، اثرش در 

دارایی های مختلف متفاوت است.

این کارشناس مالیاتی ادامه داد: بنابراین تورم تعریف 
دارد و اگر ما بخواهیم مبنای محاسباتی دستگاه هایی 
که متولی بوده و وظیفه شــان محاســبه تورم است را 
قبــول نکــرده و رد کنیم، دیگر اصلًا نمی توانیم روی 
چیزی توافق کنیم و آمار و شاخص های اقتصادی را 

مبنای تحقیق و برنامه ریزی اقتصادی قرار دهیم.
کاهش ظلم با معافیت های متنوع ��

کسی که کارش سفته بازی است از زیر بار مالیات به 
راحتی فرار می کند و در نهایت این مردم عادی هستند 
که مجبور به پرداخت مالیات هستند. آیا در این طرح، 
به مردم عادی آســیب وارد می شــود، ارسطو در این 
رابطه توضیح داد: با توجه به معافیت هایی که در پایه 
مالیاتی گذاشــته شده است، احتمال ظلم به اشخاص 
عادی کاهش می یابد. معافیت برای معامله تا ســقف 
چهار منزل برای هرخانواده، بر اساس جمعیت در دو 
ســال در نظر گرفته شــده است. با این بند تقریباً هیچ 
کدام از مردم عادی مشمول این پایه مالیاتی نمی شوند. 
این طرح بیشتر از جهت روانی مردم را تحت تأثیر قرار 
داده اســت. در حالی که در واقعیت بنا نیســت که این 

مالیات را همه پرداخت کنند.
وی افزود: ســؤال اینجا اســت که چند درصد از افراد 
جامعــه چهار منزل مســکونی دارند یا چند خودرو و 
بیش از ۲۰۰ گرم طلا دارند، قشر محدودی از جامعه 
و جمعیت بســیار کمی که شامل یک صدک یا کمتر 
از یک دهک جامعه می شــود، مشــمول پرداخت این 

مالیات خواهند شد.
این کارشــناس مالیاتی بیان کرد: بالاخره با توجه به 
زیرساخت های اطلاعاتی و پایگاه های اطلاعاتی که 
در ســازمان امور مالیاتی وجود دارد، همچنین رصد 
تراکنش هــای بانکــی، شناســایی دهک یا صدک 
مشــمول پایه مالیاتــی قابل انجام اســت. به مرور 
زمان با توجه به توســعه فناوری هایی که در سیســتم 
مالیات ســتانی ایجاد می شود، مسلماً این پایه مالیاتی 

اصابت دقیق تر و عادلانه تری خواهد داشت.
وی اضافه کرد: واقعاً بعید می دانم بیش از چهار تا پنج 
درصد جامعه مشــمول این پایه مالیاتی شوند. در این 
طرح ساختمان های نوساز، سازنده ها و خودروهای نو 
همه از مالیات معاف شــده اند. زمین های کشاورزی 
که روی آنها کشت انجام می شود هم معاف هستند.

لیلا مرگن
روزنامه نگار

بازتاب

رمضان بهرامی، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران 
و ترکمنســتان در گفت وگــو بــا ایلنا گفت: تا یک دهه 
پیش ترکمنستان بازار بکری برای مرغ ایرانی بود زیرا 
این کشــور مرغ تولید نمی کرد و کل تقاضای جمعیت 
شش میلیون نفری آن را صنعت مرغداری ایران تأمین 

می کرد.
وی افزود: البته در آن زمان از فرانسه و ترکیه هم مرغ 
به ترکمنســتان وارد می شــد اما ایران به دلیل نزدیکی 
جغرافیایی گزینه مطلوب تری برای ترکمنستانی ها بود، 
بــا این حال ابلاغ بخش نامه های ناگهانی و پیش بینی 
نشده از سوی مسئولان ایرانی صادرات مرغ را از ایران 
به این کشــور با توقف های گاه و بیگاه روبه رو می کرد 
و سبب می شد بازرگانان ایرانی نتوانند به تعهدات خود 
در بازار مصرف این کشور عمل کنند؛ این خطای ایران 
در صادرات با ترکمنستان آنها را به تکاپو انداخت تا خود 

تولید مرغ را آغاز کنند و امروز نه تنها خودکفا شــده اند 
بلکه ظرفیت های صادراتی هم دارند.

بهرامی خاطرنشــان کرد: دولت ترکمنســتان حمایت 
ویــژه ای از صنعــت مرغداری دارد تــا جایی که امروز 
قیمت مرغ در ترکمنستان برابر با ۴۰۰۰۰ تومان ایران 
است، بنابراین امکان ورود دوباره به این بازار وجود ندارد.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنســتان 
تصریــح کرد: اگر خطای مســئولان دولتی در تنظیم 
مقررات صادراتی نبود امروز بازار ترکمنستان را از دست 
نمی دادیم البته که منظور دولت خاصی نیست به طور 
کلی دولت ها سیاست توقف صادرات را باید کنار بگذارند 
و برای تنظیم بازار داخل بر صادرات تعرفه تعیین کنند تا 
دروازه های صادراتی به کل به روی صادرکنندگان بسته 
نشــود، برای صادرکنندگان حفظ بازار در اولویت است 
و حتی نسبت به کسب سود هم اهمیت بیشتری دارد.

وی یادآور شد: در خرداد ماه پیش رو رئیس جمهور برای 
بار دوم در طول ریاســت جمهوری خود به ترکمنستان 
سفر می کند و این نشان دهنده اینست که رویکرد دولت 
بر توسعه روابط با همسایگان است، در پی همین رویکرد 
اســت که اکســپو ۲۰۲۴ شکل گرفت و حدود ۱۵۰ نفر 

ترکمنستانی در این رویداد حضور پیدا کردند.
بهرامی از محصولات صنایع فلزی، سلولوزی، معدنی، 
مواد غذایی، خدمات فنی مهندسی و مصالح ساختمانی 
بــه عنوان کالاهایی یاد کرد که صادرات ۴۵۰ میلیون 
دلاری ایران به ترکمنســتان را در حال حاضر تشکیل 

می دهند.
به گفته او این رقم تا پایان سال ۲۰۲۴ میلادی جهش 

چشمگیری خواهد یافت.
وی گفت: ایران مواد اولیه صنایع پتروشیمی و نساجی 

و مواد معدنی از ترکمنستان وارد می کند.

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکمنستان دو 
برابر شدن صادرات ایران به ترکمنستان را تا پایان سال 
جاری میلادی رد کرد و توضیح داد: صادرات نیاز به منابع 
دارد؛ در شرایطی که قیمت دلار در بازار آزاد از ۶۰۰۰۰ 
تومان فراتر رفته دولت در حمایت از صادرکنندگان چه 

راهکاری اتخاذ کرده است؟
بهرامی بیان کرد: امروز بانک های توســعه ای کشــور 
فعالیــت خود را بــه دادن وام های ازدواج و فرزندآوری 
تغییــر داده انــد و یا به بنگاه داری روی آورده اند در حالی 
که این بانک ها با هدف توســعه فعالیت های اقتصادی 

از جمله صادرات راه اندازی شده بودند.
وی همچنین اظهار کرد: اکنون بیشتر صادرات کشور 
با اتکا بر درآمد داخلی خود شــرکت ها انجام می شــود و 
این شرکت ها با پذیرش ریسک های صادراتی این امر 

را پیش می برند.

چگونه بازار مرغ ترکمنستان را از دست دادیم؟

شنبه
22 اردیبهشت ماه 1402 

سال هفتم
شماره 355

بر اساس برنامه هفتم توسعه، متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
از اول فروردین ماه بایســتی اجرایی شــود. اما هنوز قانون برنامه 
هفتم به دولت ابلاغ نشده و بعد از تصویب شورای نگهبان احکام 

جدید حقوق بازنشستگان صادر خواهد شد.
حاجی بابایی با اشاره به اینکه، متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
از اول فروردین ماه امســال باید اجرا بشــود، گفت: بودجه آن هم 
پیش بینی شده، اما اینکه چرا از اول فروردین ماه اضافه پرداختی ها 

صورت نگرفته بدلیل برخی موضوعات قانونی است.
به گزارش تسنیم، رئیس کمیسیون تلفیق بودجه افزود، موضوع 
۹۰ درصد متناســب ســازی حقوق بازنشستگان در برنامه هفتم 
مصوب شده است، یعنی سازوکار اجرایی آن در برنامه هفتم توسعه 
است که هنوز از سوی شورای نگهبان تأیید نشده است.به گفته 
این نماینده مجلس، برنامه هفتم توسعه، مصوب مجلس، یکبار 
از شورای نگهبان اعاده شده، بر این اساس به تازگی برخی مواد 

را مصوب کردیم و برنامه هفتم مصوب باردیگر به شورای نگهبان 
خواهد رفت تا دیگر ایرادی نداشته باشد.رئیس کمیسیون تلفیق 
بودجه گفت: بر این اســاس وقتی برنامه هفتم توســعه تبدیل به 
قانون بشود، دولت مکلف است احکام جدید حقوق بازنشستگان 
را نیــز صــادر کند.حاجی بابایی گفت: هر زمانی که احکام جدید 
از ســوی دولت صادر شــد از اول فروردین متناسب سازی حقوق 

بازنشستگان محاسبه شده و ما به التفاوت واریز خواهد شد.

زمان افزایش ۹۰ درصدی حقوق بازنشستگان مشخص شد
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»خودکشی 
پزشکان جوان 
معمولاً ربطی 
به بیماری های 
روحی و روانی 
حاد ندارد، 
برای این که 
اگر پزشکی تا 
این حد دچار 
اختلالات روحی 
و روانی باشد 
نمی تواند تا روز 
قبل از اقدام به 
خودکشی، در 
مراکز درمانی 
پزشکی کند.«

عی
ما

جت
ا بازتاب

گروه اجتماعی : سال جدید برای جامعه پزشکی خوب 
شروع نشد، همان اوایل سال بود که خبر رسید یک 
پزشــک دســت به خودکشی زده است، از این حادثه 
چیزی نگذشــته بود که خبر خودکشی پزشک بعدی 
هم منتشــر شد، خودکشی پزشکان و کادر درمان در 
ســال های اخیر پرتکرار شــده و به نظر می رسد اگر 
تصمیم هــای جدی درباره آن گرفته نشــود عاقبت 

عجیبی در انتظار است.
هر موقع درباره خودکشی یا افکار خودکشی صحبت 
می شــود یکی از متهم های اصلی وضعیت روحی و 
اختلال های روانی اســت، اما هومان ســبطی، دبیر 
کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت درباره 
آن می گوید: »خودکشی پزشکان جوان معمولًا ربطی 
به بیماری های روحی و روانی حاد ندارد، برای این که 
اگر پزشکی تا این حد دچار اختلالات روحی و روانی 
باشــد نمی تواند تا روز قبل از اقدام به خودکشــی، در 

مراکز درمانی پزشکی کند.«
متن کامل این گفت وگو در ادمه آمده است.

این روزها درباره خودکشــی پزشکان خبرهای  ��
زیادی شنیده می شود، نظرتان درباره این وضعیت 

چیست؟
میزان خودکشــی میان پزشــکان جوان در کشور ما 
از میانگین جهانی بیشــتر اســت، در مقایسه با کشور 
خودمان هم وضعیت صعودی پیدا کرده و زنگ خطر 

را به صدا درآورده است.
هر موقع درباره خودکشــی صحبت می شــود  ��

بلافاصله پای مســائل روحی به میان باز می شود، 
درباره پزشکان هم همین است؟

خودکشی پزشکان جوان معمولًا ربطی به بیماری های 
روحی و روانی حاد ندارد، برای این که اگر پزشکی تا این 
حد دچار اختلالات روحی و روانی باشد نمی تواند تا روز 
قبل از اقدام به خودکشی، در مراکز درمانی پزشکی کند.

پس به نظرتان دلیل اقدام به خودکشــی آن ها  ��
چیست؟

به نظر می رســد در حل تعارض هایی که این گروه با 
آن مواجه هســتند، مکانیسم جایگزین دیگر جوابگو 

نیست، یعنی یک پزشک جوان آن قدر پل های پشت سر 
خودش را برای این که به رزیدنتی یا این که به پزشکی 
دوران طرح برســد خراب کرده که وقتی به پشــت سر 
خود نگاه می کند می بیند هیچ امکان برگشت و تغییر 
مسیر ندارد) بر خلاف سایر رشته ها( و شرایط فعلی ای 
که دارد به قدری غیرانسانی و غیرقابل تحمل است که 

متاسفانه ترجیح می دهد خودکشی کند.
شما می گویید شــرایط پزشکان جوان، چه در  ��

دوره دســتیاری و چه در دوره طرح غیرانســانی و 
غیر قابل تحمل اســت، مگر چه شرایطی بر آن ها 

حاکم می شود؟
ما می توانیم شرایط را به دو دسته تقسیم کنیم، یکسری 
دلایل درون زاد اســت، یعنی به سیســتم بهداشتی و 
درمانی، روابط کاری و تعارض  منافع مربوط می شود. 
قســمت دوم دلایل برون زاد هســتند و به تعامل کادر 
درمان به ویژه پزشــکان با ســایر اقشار جامعه و البته 

لایه های قدرت و ثروت برمی گردد.
اگر موافق باشید از شرایط درون زاد شروع کنیم،  ��

دقیقا منظورتان چیست؟
دلایل درون زاد به این معنا که خود پزشکان آن طورکه 
باید مراقب یکدیگر نیســتند، مثلا یک پزشــکی که 
دارای درآمد بالایی دارد خیلی مواقع پزشــکان جوان 
را به شــکل جانشــینان خودش می بیند، به آن ها پر و 
بال می دهد، حتی در مطب خودش امکان طباطب به 
آن ها می دهد، اما نقطه مقابل این هم وجود دارد، یعنی 
پزشکانی هستند که به پزشک جوان به چشم رقیب نگاه 
می کنند و از قدرت خودشان به عنوان استاد سوءاستفاده 
می کننــد گویی که می خواهند آن ها را تحقیر یا تنبیه 
کنند، چنین وضعیتی یک پزشک جوان را خرد می کند. 
این نوع برخورد میان دســتیاران سال بالا و پایین هم 

بسیار گزارش شده است.
اگر وزارت بهداشــت و دانشــگاه های تابع آن، معتقد 
هستند که در دوره دستیاری فقط به پزشکان رزیدنت 
آمــوزش می دهند بنابراین رزیدنت ها باید فقط در حد 
آموزش کار کنند. پس اگر رزیدنت ها درحال کار کردن 
و خدمتگزاری و کسب درآمد برای بیمارستان هستند 

باید بیمه شوند و به دنبال آن از حقوقی درخور برخوردار 
شوند. حقوق رزیدنت ها به حدی ناچیز است که از گفتن 
آن خجالت می کشند، بنابراین این وضعیت دستیاران 
مانند همان مثل یک بام و دو هوا اســت، نه می دانند 
آموزشی هستند و نه می دانند یک نیروی کار هستند.
گاهی تفاوت ایدئولوژی میان پزشک جوان و پزشکانی 
که به عنوان استاد در سیستم بهداشت و درمان وجود 
دارند دیده می شــود، این سهمیه های رنگارنگی که با 
آن از گروه های فکری مختلف وارد دانشگاه می شوند 
سبب شده برخی دانشجویان از برخی دیگر جدا شوند 
و در ذهن خود مرزبندی هایی داشــته باشــند و این به 

هر دو گروه آسیب می رساند.
از پزشــکان بــرای دوره دســتیاری تعهد یا  ��

ضمانت نامه می گیرند، چرا؟
بلــه، از دســتیاران بــرای دوره تحصیــل تعهدها و 
ضمانت های مالی گرفته می شــود، به این اعتبار که 
به آن ها می گویند به ازای آموزش هایی که سیســتم 
پزشکی کشور به شما می دهد بعد از پایان تحصیل در 
مناطقی که ما برای شما مشخص می کنیم به عنوان 
پزشک طرح باید ارائه خدمت بدهید، و این تعهدهای 
مالی ضمانت ارائه خدمت است، ضمن این که اصل این 
اقدام را باید یک بار بررســی حقوقی کرد که آیا اساســا 
درســت اســت یا خیر، این تعهدهای مالی را طوری 
تنظیم می کنند  که اگر یک پزشک حین تحصیل به هر 
دلیلی فوت کند این تعهدهای مالی به گردن ضامنان 
او باقــی می ماند و وزارت بهداشــت می تواند آن را از 
ضامن پزشک فوت شده بگیرد، بنابراین تصور کنید این 
وضعیت چه فشار روحی برای دستیاران ایجاد می کند. 
وقتی پزشکی فارغ التحصیل می شود اگر به هر دلیلی 
نتواند وارد دوره طرح شود، یعنی اگر بگوید پدر و مادرم 
هر دو امسال فوت کرده اند و شش ماه یا یکسال وضع 
روحی مناسبی ندارم و نمی توانم وارد دوره طرح شوم، 
گاهی بدون ملاحظه وثیقه او را به واحد حقوقی وزارت 
بهداشت ارجاع می دهند؛ این شدت برخورد در مقابل 
پزشکانِ جوان یک احساس بی پناهی به آن ها می دهد.

به عامل دوم برســیم، درباره شرایط برون زا که  ��

سبب ایجاد مشکلاتی برای پزشکان شده است، 
بگویید.

جامعه را نســبت به پزشــکان بی معرفت کرده ایم، 
نمی خواهــم این را به گــردن مردم بیندازم اما الان 
مردم در خودکشی پزشکان نقش دارند، مردم هم از 
پزشکان انتظار بالایی دارند و هم سعی می کنند آن ها 
را به حســاب نیاورند، تمام مشکلات سیستم بیمه و 
سیستم بهداشت و درمان کشور را به همین سربازان 
خط مقدم که پزشــکان هستند نسبت می دهند و با 
آن ها بدخلقی و بی معرفتی می کنند، درحالی که مردم 
ما باید بدانند از نظر دسترسی به امکانات پزشکی در 
بهشــت پزشکی جهان زندگی می کنند.مردم برای 
یک آنفلوآنزای ساده در کشوری مانند آمریکا یا نروژ 
اصلا به این آسانی به پزشک دسترسی ندارند و بهای 
یک معاینه و تجویز ساده هم بسیار به نسبت درآمد 
ســرانه بیشــتر از ایران است. در ایران این دسترسی 
بسیار ساده است، مردم باید آن جا را ببینند تا متوجه 
شوند دسترسی به پزشک در ایران مانند بهشت است. 
البته در خیلی از موارد ما می توانیم بهتر باشیم اما این 
مسائل اصلا به پزشک ربطی ندارد، بیمه گاهی پول 
بیمارستان ها را نمی دهد و بیمارستان ها هم نمی توانند 
امکانات لازم را فراهم کنند، اما مردم همه این ها را به 
گردن پزشک یا پرستار یا دندانپزشک جوان و نخبه 

کشور می اندازند.
از طرفی جو رســانه ای علیه پزشکان زیاد است، یکی 
دو کمدین معروف و دوست داشتنی کشور هستند که 
وقتی به موضوع پزشکی می رسند آن چنان پزشکان را 
به باد انتقاد می گیرند که من فکر می کنم ضربه زیادی 
می زنند. پزشکان برای چند گروه در جامعه استرس زا 
هســتند، یکی از این گروه ها هنرمندان هستند، آن ها 
دوست دارند همیشه در مرکز توجه جمع باشند و گاهی 
پزشــکان برای آن ها مانع هستند. سیاستمداران نباید 
اجازه می دادند از پزشــک یک آدم ســودجود، بی قید، 
زیرمیزی بگیر و بی درد تصویرسازی شود تا در واقعیت 
یک فرد برای ســرماخوردگی یک پزشــک را زیر باد 

کتک نگیرد.

گزارش

گــروه اجتماعی: پــارک لاله یکــی از خاطره انگیزترین 
پارک های تهران با وسعت ۳۵ هکتار است و کمتر کسی 
را می توان پیدا کرد که به پایتخت ســفر کرده باشــد و نام 

پارک لاله را نشنیده یا از آن بازدید نکرده باشد.
پارک لاله گونه های مختلف گیاهی مثل چنار، اقاقیا، کاج، 
ســرو نقره ای، نارون، پالم، اقاقیا، افرا، ماهونیا، بربریس و 
صنوبر وجود دارد و فضای سبز زیبای آن محلی مناسب 
برای آرامش و استراحت و رهایی از شلوغی و آلودگی های 
شهر است. در قسمت جنوبی پارک نیز آب نماها و جوی های 
مارپیچ به سبک ژاپنی ساخته شده است که با جلوه زیبای 
خود، این بوســتان را به یکی از معروف ترین پارک های 
تهران تبدیل کرده اند.طی روزهای اخیر تصاویری از سوی 
برخی از کاربران شبکه های اجتماعی منتشر شده که نشان 
می دهد قطعه ای از پارک لاله به مساحت بیش از سه هزار 
هزار متر مربع حصارکشی شده و ظاهراً قرار است در این 
زمین تغییراتی حاصل شود. این تغییرات در جنب غربی 
ایســتگاه آتش نشــانی و روبه روی خیابان پورسینا بوده و 

آنجا حصارهایی نصب شده است.
درباره این ماجرا به ســراغ برخی از مسؤولان شهرداری 

تهران اعم از ســازمان بوســتان ها و شهرداری منطقه ۶ 
رفتیم.روابط عمومی شــهرداری منطقه ۶ در این زمینه 
اعلام کرد: هر گونه دخل و تصرف در بوستان ها برعهده 
سازمان بوستان ها است و شهرداری مناطق فقط در بحث 
نگه داشــت بوستان ها دخیل است.یکی دیگر از مدیران 
شهری هم به مهر گفت: سرانجام حصار کشی مشخص 
نیست و شاید کلًا طرحی که مد نظر بوده لغو شود و اجرایی 
نشــود.وی افزود: ساخت فرهنگسرا و سرویس بهداشتی 
از جمله پروژه های مطرح شــده بوده است که اجرای آن 
فعلًا تعلیق شده و سرانجام آن مشخص نیست.به گزارش 
مهر، تلاش برای گفتگو با مدیران سازمان بوستان ها به 
نتیجه نرسید و مسؤولان این حوزه حاضر به پاسخگویی 
نشدند.هنوز موضوع بوستان قیطریه و حواشی مربوط به 
آن تمام نشده که ماجرای بوستان لاله آغاز شده است و 
اکنون باید دید سرانجام حصارکشی چه خواهد شد و آیا 
پروژه در نظر گرفته شده اجرایی یا کامل تعلیق خواهد شد؟

در همین رابطه عضو هیات علمی دانشــکده شهرسازی 
دانشــگاه تهران با حضور در »کارگاه ســاختمانی ۳۰۰۰ 
مترمربعــی« واقع در وســط پارک لالــه، این عملیات 

شــهرداری را »غیرقانونی«، »فاقد توجیه تخصصی« و 
»متضاد از هر نوع چارچوب فکری« عنوان کرد.

مرتضــی هادی جابری مقــدم با ضبط یک ویدئو مقابل 
»حصارکشی وسط پارک لاله تهران«، گفت: هیچ منطقی 
از »ساخت و ساز با هر نوع کاربری« در پارک لاله تهران 
دفاع نمی کند. هر مترمربع از پارک لاله، بی نهایت برای 
تفریح و نشاط آفرینی مردم شهر تهران ارزش دارد و نباید 

این شکلی تلف شود.
او تاکید می کند، پارک لاله، حتی مسجد هم دارد و نیازی 

به ساخت و ساز نیست.
جابری مقــدم، زمین پارک لاله را »قیمت دارترین دارایی 
شهر« توصیف کرد و خواستار توقف اقدام شهرداری شد.

۳۰۰۰ مترمربع زمین وسط پارک لاله، معادل ۶ ساختمان 
مسکونی ۵ طبقه با مساحت ۱۹۰ مترمربع بنا در هر طبقه، 
وسعت دارد و از این منظر، »یک ساخت و ساز عظیم« در 

پارک لاله، در حال تدارک است.
واکنش تند آخوندی به ســاخت و ساز دربوستان  ��

لاله
عباس آخوندی، عضو کابینه دولت حســن روحانی هم 

درکانال تلگرامی اش در واکنش به حصار کشی پارک لاله 
نوشت: لطفاً به این گزارش آقای دکتر مرتضی جابری مقدم 
استاد محترم شهرسازی دانشگاه تهران توجه کنید. واقعاً 
نمی دانم چه از جان شهر و مردم می خواهند. چه لجاجتی با 
زندگی مردم دارند. شگفت آنکه نهادهای دینی که آشکارا 
می بینند از نام دین چنین سوء استفاده می شود خاموشند.
نهادهای به اصطلاح اصول گرا معلوم نیست به چه اصلی 
وفادارند. دولت و وزارت راه و شهرسازی درباره این تخلفات 
آشکار از طرح جامع و تفصیلی و حقوق شهروندی مردم 
بی تفاوتند. قوه قضائیه نسبت به این گونه امور حساسیت 

خود را از دست داده است.
چگونه اینان به خودشان اجازه می دهند در شهری که اغلب 
روزهای سال در وضعیت هوای ناسالم است، این گونه به 
تخریب پارک ها و قطع درختان دســت یازند؟ شمایان از 
کجا آمده اید که زندگی مردم برایتان پشیزی ارزش ندارد؟
شورای شهر چه می کند؟ نهادهای مدنی کجایند؟ احزاب و 
گروه های اصلاح طلب چرا لب به اعتراض نمی گشایند؟ آیا 
نباید قدری آزادگی داشت و در برابر این تخلفات ایستادگی 

کرد؟ ما را چه می شود؟

 بعد از قیطریه؛ ماجرای لاله شروع شد!
تغییرکاربری ۳۰۰۰ مترمربع  از »پارک لاله«، قانونی است؟

  احساس 
 بی  پناهی

 یا اختلالات 
روحی ؟

 چرا پزشکان جوان 
خودکشی  می کنند

ایســنا: فرمانده فراجا گفت: رهاورد غرب برای مردم بی بند و 
باری جنسی و کنار گذاشتن حجاب است و به  جز تجاوز جنسی، 
خشــونت علیه زنان و ازدواج های سفید و نهایتا شکست بنیان 

خانواده این رهاورد غرب چیز دیگری نداشته است.
سردار احمدرضا رادان افزود: حامیان طرح نور و حامیان ولایت، 
دین و اسلام بدانند در بعد از دفاع مقدس دشمن به این نتیجه 
رســید کــه دریچه های جنگ به روی مــردم ایران همچنان 
بازندگی دارد لذا دریچه دیگر از جنگ شــناختی و جنگ نرم 

را به میدان آورد. جنگ شــناختی آن اســت که دشمن را نبینی 
صدایی نشنوی اما خیابان ها، کوچه ها و خانه ها توسط دشمن 
تســخیر شــوند و در حقیقت از همان روز پروژه اندلوسی کردن 
ایران اســلامی توسط دشمن رقم خورد.فرمانده کل انتظامی 
کشــور گفت: زن چادری در ایران به منزله پرچم اســت و یکی 
از استراژی های دشمن این است که می گویند برای براندازی 

باید حجاب را سست کنیم.
فرمانده فراجا در خصوص مسائل اقتصادی گفت:ما هم اعتقاد 

بــه حل مســائل اقتصادی داریم اما چــه تعداد از این آدم های 
بدحجاب به خاطر مســائل اقتصادی کشــف حجاب می کنند 
آرایش و موهای آنها به چه قیمت آرایش شده است؟ پس درد 
اقتصاد نیســت اتفاقاً آنها که مشــکل اقتصادی دارند پشت سر 
این دولت هستند. موضوع عفاف و حجاب را فرهنگی می دانیم 
اما هر موضوع فرهنگی باید و نبایدهایی دارد. موضوع حجاب 
مطالبه مردمی است و همه باید وارد عمل شده و حافظ نشان 

حجب و حیای زنان مان باشیم.

سردار رادان:  آرایش و مو های بدحجاب ها به چه قیمت آرایش شده؟ پس درد اقتصاد نیست 

 مدیریت بحران: نصف کم بارشی های کشور 
با بارش های امسال جبران شد

تســنیم: رییــس مرکز ملی پیش بینی و مدیریــت بحران مخاطرات وضع هوا 
گفت: با بارش هایی که از فروردین تا نیمه اردیبهشت صورت گرفته، نیمی از 
کم بارشــی های کشور جبران شده است.صادق ضیائیان افزود: سامانه بارشی 
بعدی روز دوشنبه به کشور نفوذ می کند و ابتدا شمال شرق کشور را تحت تأثیر 
خود قرار می دهد.وی با تاکید بر اینکه پراکندگی بارش ها در کشــور یکســان 
نیســت، یادآور شــد: بارش ها در کشور یکسان نیست. به طور مثال در سامانه 
بارشی قبلی بارش ها در استان سیستان و بلوچستان بیشتر از هر نطقه دیگری 
در کشــور بود که حتی به ســیل منجر شد؛ در حالیکه برخی استان های کشور 
مانند تهران و نواحی نوار شمالی کمتر از نواحی جنوبی بارش باران داشتند.وی 
ادامه داد: به همین دلیل احتمال دارد برخی نقاط کشور با کم آبی مواج شوند و 

برخی دیگر چنین مشکلی نداشته باشند.

آموزش و پرورش: صدور کارنامه رشدی تربیتی دانش آموزان؛ 
به زودی

ایســنا: معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش از تصویب نقشه 
راه اجرایی ســازی ســند تحول بنیادین خبر داد.حجت الاسلام محمدحسین 
پورثانی معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش با حضور در برنامه جهان 
آرا گفت: با پیروزی انقلاب اسلامی، شهیدان رجایی و باهنر نهال امور تربیتی 
را در آموزش و پرورش کاشتند سال ها بعد معاونت پرورشی و فرهنگی به طور 
رســمی در ســاختار آموزش و پرورش شــکل گرفت این ساختار تا سال ۱۳۸۰ 
مستقر بود تااینکه معاونت پرورشی و فرهنگی منحل و ساختار سازمان دانش 
آموزی جایگزین شــد.وی گفت: ســند تحول بنیادین با توجه به مبانی دینی و 
تربیتی نگاشته شده است، اما با تحقق آن فاصله داریم در صورتی که همکاران 
در مدارس تلاش می کنند که تربیت محقق شــود.پورثانی ادامه داد: در دولت 
قبل سند ۲۰۳۰ بررسی شد تا در آموزش و پرورش نهادینه شود، اما در دولت 
سیزدهم اتفاقات خوبی افتاد که راه و حرکت ما در مسیر باشد؛ در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی نقشه راه سند مطرح شده که مطالبه چندین ساله مقام معظم 
رهبری نیز بوده است با تصویب سند پرورشی و نقشه راه معتقدیم مسیر تربیت 

مشخص می شود.

محمدخانی:شهرداری تهران برنامه ای برای باشگاه داری ندارد

مهر: عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری تهران در صفحه شخصی 
خود در شــبکه ایکس )توئیتر ســابق( اظهار داشت: با احترام به دو تیم محبوب 
پایتخت و همه هواداران فوتبال، شهرداری تهران هیچ قصد و برنامه ای برای 
باشــگاه داری و ورود به مدیریــت ورزش حرفه ای ندارد.وی افزود: همچنین 
شهرداری در عین حال به وظایف خود در ورزش همگانی حمایت از استعدادهای 

برتر و همچنین حمایت کلان از سیم های باشگاهی و ملی پایبند است.

امکان کاهش شهریه برخی مدارس
ایسنا: رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی 
وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه میزان شهریه مدارس غیردولتی امسال 
براســاس عملکرد تعیین می شــود گفت: ۳۱ اردیبهشت نرخ شهریه مدارس 

غیردولتی تعیین و ممکن است برخی مدارس کاهش شهریه داشته باشند.
محمودزاده با بیان اینکه پیش ثبت نام شــهریه مدارس غیردولتی بر اســاس 
مصوبه شــورای نظارت ســال های گذشــته، به دلایل تسریع در کار و تکریم 
مراجعه کنندگان به مدرسه انجام می شود گفت: شرط پیش ثبت نام در مدارس 
غیردولتی این است که تا زمان ابلاغ شهریه سال، بر اساس شهریه سال قبل 
ثبت نام اتفاق بیفتد، شرط دیگر هم این است که به هر دلیلی دانش آموز از ادامه 
ثبت نام در مدرســه انصراف داد، هزینه اخذ شــده عودت داده شــود.وی با بیان 
اینکه برای امسال فعلًا میزان شهریه تعیین نشده است افزود: امسال افزایش 
هزینه درصدی نیست بلکه براساس عملکرد مدارس و مراکز افزایش می یابد، 
احتمال دارد شهریه برخی مدارس نسبت به سال گذشته افزایش و برخی ثابت 

و حتی برخی نیز شهریه کاهشی داشته باشند.

سازمان غذا و دارو: توصیه به مصرف آب چاه غیرکارشناسی است

ایسنا: مدیرکل آزمایشگاه های مرجع سازمان غذا و دارو با بیان اینکه آب های 
بســته بندی دارای مزایای متعددی هســتند، گفت: عدم وجود آلودگی های 
میکروبی و انگلی بیماری زا، وجود محدوده های مجاز املاح و فلزات سنگین 

و آفت کش ها، بخشی از مزایای آب های بسته بندی هستند.
مهــدی انصــاری با بیان اینکه اظهار نظر در مورد اینکه مصرف آب چاه فقط 
منجر به بروز سنگ کلیه می شود، غیرمسئولانه و غیرکارشناسی است، یادآور 
شد: آب چاه ها ممکن است آلودگی های زیادی داشته باشند که ممکن است به 
دلیل نزدیکی به مناطق مسکونی، کشاورزی، مراکز صنعتی و منابع دیگر آبهای 
زیرزمینی متصل آلودگی به ترکیبات آلی، نیترات و سولفات داشته باشد.وی 
ادامه داد: در تولید و عرضه آب های بسته بندی، فرآیندهای صنعتی رعایت شده 
و مجوزهای لازم پس از بررسی ها و آزمایشات متعدد اخذ می شود. هر محصولی 
یک شرایط نگهداری دارد که توسط تولید کننده در بسته بندی محصول، اعلام 
می شــود که مصرف کننده، فروشــنده و توزیع کننده ملزم به رعایت الزامات 
انبارداری، حمل و نقل و نگهداری هســتند.مدیر کل آزمایشــگاه های مرجع 
سازمان غذا و دارو تاکید کرد: اگر شرایط نگهداری هر محصولی رعایت نشود، 
طبیعی است که شاید خطراتی برای مصرف کننده به همراه داشته باشد و این 
هم محدود به یک فرآورده مانند آب بســته بندی شــده نیســت. ظروف بسته 
بندی پت در ایران و دنیا، مختص آب های آشامیدنی نیست بلکه در نوشابه ها، 
روغن های خوراکی، برخی لبنیات و شیشه های شیرخوری کودکان نیز از مواد 
پت استفاده می شود.وی در ادامه صحبت هایش به روغن های خوراکی اشاره 
کرد و با بیان اینکه روغن های زیروترانس مورد تأیید سازمان غذا و دارو هستند، 
تاکید کرد: برای هر شــاخص روش اندازه گیری وجود دارد که از دقیق ترین 
و حســاس ترین روش ها اســتفاده می شود و عبارت زیرو معنی عام داشته؛ در 
 )not detectable( حالــی که به صورت فنی عبارت غیــر قابل ردیابی
اعلام می شود. باید اذعان نمود نمی توانیم و نباید علایق و سلایق شخصی 

خودمان را در رسانه ها عمومیت دهیم.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

فائزه نجارزادگان
روزنامه نگار

شنبه
22 اردیبهشت ماه 1402 
سال هفتم
شماره 355
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گروه اقتصادی: رکود در بازار خودرو هر روز عمیق تر 
از روز قبل می شود. روایت نمایشگاه داران، از شدت 

گرفتن رکود در بازار خودرو حکایت دارد.
در همین رابطه، سعید موتمنی، رییس پیشین اتحادیه 
دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودروی تهران 
از تداوم رکود در بازار خودرو خبر داده و گفته است: 
اوایل هفته گذشــته قیمت انــواع خودرو در بازار تا 
دو درصــد ریــزش را هم تجربه کرد اما این کاهش 
قیمت تداوم نداشــت و در اواســط هفته بار دیگر به 

قیمت های پیشین بازگشت.
وی افــزوده؛ افت قیمتی کــه در اوایل هفته اتفاق 
افتاده بوده برآمده از کاهش قیمت ارز و ریزش آن 

از رقم ۶۵ هزار تومان بود.
موتمنی متذکر شــده؛ در سال ۱۴۰۳ قیمت بیشتر 
خودروهــای داخلــی، مونتــاژی و وارداتی در بازار 

نســبت به آخرین روزهای ســال ۱۴۰۲، افزایش ۴ 
تا ۵ درصدی را تجربه کرده است.

وی تصریح کرده؛ عرضه همچنان ضعیف اســت و 
آنچه درباره تقویت واردات گفته می شــود هنوز اثر 
خود را در بازار نشان نداده است؛ اگر عرضه به اندازه 
کافی بــود، وضعیت قیمت خودرو در بازار متفاوت 

از امروز بود.
آخرین قیمت ها در بازار خودرو ��

 SE ۱۵۱ آن طور که گزارش ها نشان می دهد، پراید
مــدل ۱۴۰۳ در بــازار خودرو به قیمت ۳۵۰ میلیون 
تومــان و پرایــد SE ۱۵۱ مدل ۱۴۰۲ نیز به قیمت 

۳۲۵ میلیون تومان به فروش می رود.
در ایــن میــان، قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۳ پانوراما مدل 
۱۴۰۲ در بــازار ۶۶۰ میلیــون تومان قیمت خورده 
است. پژو ۲۰7 دنده ای مدل ۱۴۰۳ هم ۸۰۵ میلیون 

تومان به فروش رفت. اما پژو ۲۰7 پانوراما اتوماتیک 
TU۵P مدل ۱۴۰۳، یک میلیارد و ۸۰ میلیون تومان 
به فروش رفت. پژو ۲۰7 تیپ ۵ مدل ۱۴۰۲ در حدود 
7۱۰ میلیــون تومــان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس 
ELX-TU۵ مــدل ۱۴۰۲ به قیمت ۸۳۵ میلیون 
تومان رسید. پژوپارس LX مدل ۱۴۰۲ اما با کاهش 

۸۵۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.
بنــا بــه این گزارش، تارا اتوماتیک V۲ مدل ۱۴۰۳ 
در بازار به قیمت ۹7۵ میلیون تومان و تارا دنده ای 
V۱ مدل ۱۴۰۳ در حدود ۸۱۵ میلیون تومان قیمت 

خورده است.
گزارش ها از بازار خودرو نشــان می دهد دناپلاس 
اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰۳، یک میلیارد و 
۱7۰ میلیون تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک 
توربو آپشنال مدل ۱۴۰۲ یک میلیارد و ۸۰ میلیون 

تومان قیمت خورده است.راناپلاس مدل ۱۴۰۳ در 
حدود ۶۴۵ میلیون تومان و راناپلاس مدل ۱۴۰۲ در 
بازار ۶۱۵ میلیون تومان به فروش رفت. همچنین 
ســاینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰۳ در بازار ۴۴۰ 
میلیون تومان و ساینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰۲ 
هم ۴۱۰ میلیون تومان قیمت خورده است. اما سمند 
سورن پلاس EF7 دوگانه سوز مدل ۱۴۰۳ در بازار 
۸۲۰ میلیون تومان فروخته شد. شاهین G اتومات 
CVT مــدل ۱۴۰۳ هم ۸۵۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد. شــاهین G اتومات CVT مدل ۱۴۰۲ در 
بازار به قیمت ۸۱۰ میلیون تومان رســیده اســت. 
همچنیــن کوییــک GX L دنده ای مدل ۱۴۰۳ به 
قیمت ۴۵۰ میلیون تومان به فروش رفت. کوییک 
GX L دنده ای مدل ۱۴۰۲ هم به قیمت ۴۲۵ میلیون 

تومان رسید.

گزارش

بازتاب

گروه اقتصادی: رکود حاکم بر بازار مســکن این آلارم را به 
متقاضیان می دهد که ساخت و ساز در بخش مسکن دچار 
یک افت شدید و کاهش سرمایه گذاری در این بخش شده 
است حال سؤال این است که حالا که می توان با پیش فروش 
مسکن سرمایه ولو اندک را به سمت تولیدکننده ها هدایت 
کــرد چــرا مجلس به وعده خود برای بازنگری قانون پیش 

فروش مسکن عمل نمی کند.
قانون پیش فروش ســاختمان در ســال ۱۳۸۹ در مجلس 
شــورای اســلامی به دلیل برخی ایرادات قبلی به تصویب 
رســید. در همان روزهای نخســت تصویب انبوه سازان و 
فعالان بازار مسکن نسبت به این قانون اعتراضات و انتقاداتی 
مطرح کردند. اما به نظر می رســید که این قصه ســر درازی 
دارد.برخی از فعالان و انبوه ســازان بر این اعتقاد بودند که 
این قانون کاملًا یکطرفه تدوین و تصویب شده است و در 
حقیقت حقوق سازندگان در آن دیده نشده و بیشتر به سمت 
خریداران و به نفع پیش خریداران اســت.همین نکته ریز و 
اتفاقاً بسیار حیاتی باعث شد تا نقدینگی سازندگان به شکل 
قابل توجهی کاهش یابد. چرا که بیشــترین حمایت مالی 
سازندگان همانا وجوهی بود که پیش خریداران به سازندگان 
مسکن پرداخت می کردند. اما همین قانون باعث شد تا اکثر 
سازندگان بنا به دلایل مختلف از پیش فروش خودداری و 
عملًا یکی از روش های تأمین منابع مالی بخش مسکن که 
همانــا وجــوه پیش خریداران بود از میان برود.هر چند هنوز 
بســیاری از پرونده های پیش فروش ســاختمان که در دهه 
7۰ و ۸۰ بســیاری از خانوارها را که به امید خانه دار شــدن، 
دارایی های خود را فروخته و به انبوه سازانی دادند که آنها را 
صاحب مسکن کنند نباید از یاد برد چرا که هنوز با گذشت 

ســالها از این پرونده ها و رفت و آمد در دادگاهها نه تنها به 
واحدهای مسکونی خود نرسیده اند بلکه هنوز این پرونده ها 
حل نشده باقی مانده است.»داوود بیگی نژاد« نایب رئیس 
اول اتحادیه مشــاوران املاک در گفتگویی در پاسخ به این 
پرسش که نبود گردش سرمایه این روزها یکی از چالش های 
اساسی بخش مسکن است؟ می گوید: پیش فروش مسکن 
یکی از گزینه های مناسب برای تأمین نقدینگی انبوه سازان 
و ســازندگان خُرد بود اما متأســفانه سالهای سال است که 
قانون پیش فروش مسکن باعث شده تا سازندگان مسکن 
نتوانند وارد عرصه ســاخت و ســاز شوند.او با تاکید بر اینکه 
نبود گردش ســرمایه باعث شــده تا بازار مسکن و ساخت و 
ساز قفل شود معتقد است که سازندگان مسکن وقتی نتوانند 
واحد مسکونی خود را به فروش برساند به همان نسبت هم 
نمی تواند تولید و ساخت و ساز کنند. بنابراین این عدم تولید 
مســکن در نهایت قیمت مســکن را افزایش و به ضرر قشر 

مستأجر تمام خواهد شد.
مشــاوران املاک سرمایه ولو اندک در پیش فروش  ��

مســکن را به سمت تولیدکننده ها و سازندگان هدایت 
می کردند

او تاکید دارد که از زمانی که پیش فروش مســکن توســط 
مشــاوران املاک ممنوع و به دفاتر ثبت اســناد و املاک 
محول شــد پیش فروش مســکن افت کرد. قطعاً مشاوران 
املاک سرمایه ولو اندک در پیش فروش مسکن را به سمت 
تولیدکننده ها و سازندگان هدایت می کردند. مشاوران املاک 
می توانند با جذب سرمایه های خُرد این امکان را فراهم کنند 
که سرمایه گذاران قوی و یا افرادی که نوظهور هستند وارد 
بخش مسکن شده و به تولید مسکن کمک کنند.اما فرشید 

پورحاجت دبیر کانون سراســری انبوه ســازان ساختمان در 
پاسخ به این پرسش که اوضاع ساخت و ساز به نظر می رسد 
چندان مناســب نباشــد؟ آیا پیش فروش مسکن و موانع آن 
می تواند دلیل این رکود حاکم بر ساخت و ساز باشد به »اقتصاد 
آنلاین« گفت: این روزها ســاخت و ســاز در شرایط رکودی 
قرار دارد. شاید یکی از دلایل آن نامناسب بودن پیش فروش 
مســکن و شرایط بد آن باشد. پیش فروش مسکن کارآیی 
خود را از دست داده است و چرخ اقتصاد مسکن دیگر مثل 
ســابق نمی چرخد.وی ادامه داد: وقتی تسهیلات مسکن از 
سوی بانک ها شرایط خوبی ندارد و وقتی نتوانیم پیش فروش 
مسکن را انجام دهیم و بازگشت سرمایه هم که به دلیل رکود 
حاکم بر بازار مسکن سخت شده است نمی توان انتظار داشت 

که بازار ساخت و ساز در رونق باشد.
پیش فروش مسکن ابزاری موفق در صنعت ساختمان  ��

است
دبیر کانون سراسری انبوه سازان ساختمان ادامه داد: پیش 
فروش مسکن یک ابزار موفقی در صنعت ساختمان است و 
کمک خوبی به متقاضیان مصرفی در بازار مسکن می کند. 
چرا که عملًا با پرداخت بخشی از هزینه های ساخت، تورم 

آینده را کنترل می کند.
وی تاکید کرد: دولت و مجلس شورای اسلامی باید به بخش 
خصوصی کمک کنند تا پیش فروش مسکن تسهیل شود. 
درخواست انبوه سازان سال های سال از قوه قضاییه و مجلس 
این بوده است که قانون پیش فروش مسکن را بازنگری کنند. 
متاســفانه از دوره قبل مرکز پژوهش های مجلس در نظر 
داشته است که قانون پیش فروش مسکن که با قوانین بالا 
دستی همخوانی نداشت را بازنگری کند و این موضوع نیز در 

دستور کار بود اما هنوز به نتیجه نرسیده است.شاید »حسین 
معصوم« نماینده سابق تام الاختیار وزیر راه و شهرسازی در 
شــورای عالی حفظ حقوق بیت المال از جمله افرادی باشد 
که قانون کنونی پیش فروش مســکن را شــفاف و کامل 
می داند و اعلام می کند که تمامی موارد مربوط به حفظ حقوق 
خریداران و فروشــندگان در این قانون لحاظ شــده است.به 
گفته مشاور و نماینده سابق تام الاختیار وزیر راه و شهرسازی 
در شورای عالی حفظ حقوق بیت المال، ابلاغ دستورالعمل 
صدور شناسنامه فنی ساختمان گام بلند دولت در رونق مسکن 
است و اجرای قانون پیش فروش ساختمان، اعتماد را به بازار 
معاملات مسکن خواهد آورد.معصوم معتقد است که قانون 
پیش فروش ســاختمان جزو قوانین مهمی است که باید به 
درستی به اجرا درآید و این قانون می تواند در جلوگیری از وقوع 
جرم در بخش ساختمانی نقش موثری را ایفا کند.این مقام 
مسوول تاکید می کند: قانون پیش فروش ساختمان حقوق 
پیش خریداران و پیش فروشندگان را تأمین کرده و خلأیی را 
که سال های سال در این زمینه محسوس بود و در نبود آن 
شاهد تضییع حقوق شهروندان و گاهی شاهد کلاه برداری 
در ایــن زمینه بودیم تا حد قابل ملاحظه ای کاهش خواهد 
داد.ایرادات و مشکلاتی که در قانون پیش فروش ساختمان 
وجود دارد باعث شــده تا به گفته اکثر انبوه ســازان مسکن و 
سازندگان با تجربه، تعداد پیش فروش ها به حداقل ممکن 
برسد و شاید تعداد آنها در سال در شهر بزرگی مثل تهران به 
انگشتان دو دست هم نرسد. اما به واقع چرا هنوز این قانون 
مشــکل دار نیز به صورت کامل اجرا نمی شود سوالی است 
که باید مجلس شورای اسلامی و دولت به آن پاسخ داده و 

مشکلات آن را برطرف و اگر نیاز است آنرا بازنگری کنند.

گــروه اقتصــادی: رکــود در بــازار مســکن همچنان 
حکمفرماســت و شــرایط به گونه ای که حتی مشاوران 
امــلاک می گویند تا حدی خرید و فروش ملک متوقف 
شــده است.این در شــرایطی است که مشاوران املاک 
معتقدند که قیمت های پیشــنهادی آپارتمان در تهران 
نسبت به اسفند حدود ۱۰ درصد تغییر کرده، ولی با این 
حــال به دلیل نبود مشــتری، قیمت ها هنوز به قطعیت 

نرسیده اند.گزارش های میدانی از بازار مسکن، عمق رکود 
در بازار را به خوبی نشــان می دهد؛ به طوری که اغلب 
مراجعات منتهی به معامله نمی شــود. اغلب کارشناسان 
مسکن پیش بینی می کنند با توجه به اینکه حرکت مثبت و 
سیاست حساب شده ای تاکنون در این حوزه انجام نگرفته، 
در ماه هــای آینده نیز تغییــری در روند معاملات ایجاد 
نخواهد شــد. این در حالی اســت که چشم انداز افزایشی 

بازار مســکن، بیانگر در راه بودن رکودی تورمی اســت.
آرش شــادفر، رییس انجمن صنعت ساختمان کرمانشاه 
درباره وضعیت خرید و فروش در بازار، می گوید: با توجه 
به این که قدرت خرید مردم متناسب با افزایش هزینه ها 
و قیمت مسکن بالا نرفته، به نظر می رسد امسال رونق 
چندانی را در بازار شــاهد نباشــیم و رکود تورمی بر بازار 
مسکن حاکم باشد.در این میان، مهدی کرباسیان، عضو 

هیات رییســه اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به رکود 
بازار مسکن، عنوان می کند: یکی از دلایل این کسادی، 
نوســانات بازار ارز اســت. کاهش قیمت دلار از محدوده 
۶۹ هزار تومان به حدود ۶۱ هزار تومان بازار ملک را به 
نوعی کساد کرد؛ زیرا معتقدم بازار مسکن، دلاریزه شده 
و بالا و پایین رفتن قیمت دلار باعث می شود مردم برای 

خرید و فروش دست نگه دارند. 

پیش فروش مسکن در پایان راه

رکود تورمی در کمین بازار مسکن

دبیر کانون انبوه سازان: چرخ اقتصاد مسکن نمی چرخد

 کارشناسان مسکن پیش بینی کردند

 بازار خودرو
 در کمـا

 ریزش دو درصدی قیمت انواع 
خودرو در بازار

چالش های پیش روی 
صنعت خودروسازی

یادداشت
تحقق برنامه ریزی صورت گرفته برای تولید خودرو در سال جاری، نیازمند 
چهار پیش نیاز اساســی اســت، در وهله اول اصلاح شیوه قیمت گذاری 
خودرو و به تبع آن قیمت گذاری قطعات مورد تاکید اســت؛ به طوریکه 
خودروسازان و قطعه سازان دیگر زیانده نباشند و با سودده شدن این حوزه 
و شــرکت ها، سهامداران نیز بتوانند به صورت اتوماتیک سرمایه گذاری 
کرده و سهام های بورسی در حوزه خودروسازان فعال تر شود. این مهم، 
بازگشت رونق به این صنعت و کل اقتصاد را به طور قطع به دنبال خواهد 
داشت.صنعت خودروسازی، لکوموتیو و پیشران ۶۴ صنعت دیگر کشور 
است و می تواند بسیاری صنایع را فعال کرده و به حرکت در آورد؛ تأمین 
این پیش نیازِ اساسی، در جهت جهش تولید بوده و مشارکت مردم را نیز 
به دنبال خواهد داشت. ضمن اینکه چنانچه صنعت خودروسازی به تولید 
با کیفیت و با تیراژ بالا بازگردد، مشارکت مردم در این صنعت نیز تقویت 
خواهد شد. چالش دوم این صنعت، کسری نقدینگی برای تحقق جهش 

تولید از نظر تیراژ و کیفیت اســت؛ افزایش تیراژ از ۱.۳ میلیون دســتگاه 
در سال گذشته به ۱.7 میلیون دستگاه در سال جاری و در کنار آن برای 
ارتقای کیفی خودروها، کنار گذاشتن برخی خودروها و جایگزینی آن ها 
بــا محصــولات جدید، به ویژه در مورد خودروهای مونتاژی که قیمت و 
هزینه تمام شده بالاتری دارند، نیازمند نقدینگی بیشتری هستیم.متاسفانه 
در حال حاضر با مشــکل کمبود نیروی کار با کیفیت متخصص و حتی 
نیروی کار ســاده در کشــور مواجه هستیم.در موضوع مواد اولیه داخلی 
و خارجی نیز شــاهد هســتیم که تولیدکنندگان اصلی مواداولیه )از جمله 
فلزات داخلی، فلزات رنگین، محصولات پتروشیمی و...( عمدتاً خصولتی 
یا دولتی هستند که هم عرضه ناکافی دارند و هم کیفیت محصولاتشان 
در حد مطلوب نیست و بعضاً شاهد هستیم که محصولات را با قیمت های 
جهانی و بلکه بالاتر در بورس عرضه می کنند.تأمین ارز کافی به عنوان 
ســومین چالش فراروی این صنعت  اســت اکنون شاهد یک ساماندهی 

نسبی در تخصیص ارز شرکت های خودروسازی و قطعه سازی هستیم. 
در این زمینه جلســاتی با مســئولان ارزی وزارت صمت داشته و به بیان 
مشــکلات پرداختیم که راهکارهای خوبی نیز ارائه شد. ضمن اینکه در 
این رابطه، انجمن پیگیر بوده و تا جایی که اختیارات به ما اجازه می دهد، 
مســائل را رصد کرده و در کنار وزارت صمت هســتیم.محبی نژاد یادآور 
شد: این انجمن، تنها تشکلِ مردم نهاد تخصصی بخش خصوصی است 
که زیر نظر وزارت صمت شکل گرفته و در راستای تحقق اهداف وزارت 
صمت حرکت کرده و به ارائه راهکار می پردازد. بحران انرژی در فصول 
مختلف سال چهارمین ابر چالش فراروی این صنعت  است چالش های 
یاد شده، یک پیش نیاز اساسی تر هم دارند و آن به روزرسانی ماشین آلات 
و دانــش فنــی تولید خودرو برای انجام تولید محصول با کیفیت و به روز 
جهانی است؛ در این حوزه، نیازهای ریالی و ارزی وجود دارد که اگر تقویت 

با نزدیک شــدن به فصل جابه جایی و رونق نســبی بازار اجاره نشود، نمی توان انتظار تحول در صنعت خودرو داشت.
مسکن، توجهات مجدد به این عرصه اقتصادی جلب شده است. 
در کنار بررســی وضعیت حجم معاملات در شرایط فعلی، نقش 
مشــاوران املاک در روند این نقل وانتقالات حذف نشدنی بوده 
و سالهاست که مردم به عنوان طرفین این مبادلات، گلایه های 
زیادی از فعالیت مشــاوران املاک دارند. یکی از مهم ترین این 
اعتراضــات کــه با وجود یادآوری مکرر آن از طرف مردم، هنوز 
هیچ نهاد و ارگان نظارتی به آن ورود نکرده، بحث حق کمیسیون 
مشاوران املاک است. طبق قانون، مشاوران املاک باید حداکثر 
نیم درصد از میزان مبلغ مبادله شده در روند خرید و فروش و یا 
رهن و اجاره را از طرفین معامله دریافت کنند. به عبارتی دیگر 
هر طرف باید حداکثر ۲۵ صدم درصد بابت فعالیت بازاریابی و به 
عبارت عامیانه تر، جوش دادن معامله را به کارگزار مشاور املاک 
بپردازند. این قانون سالهاســت وضع شــده، اما هیچ سالی بازار 
شاهد تمکین و اجرای آن از سوی مشاوران املاک نبوده است.

درحالی که نرخنامه مصوب اتحادیه مشــاوران املاک می گوید 
طرفین معامله بایستی در مجموع نیم درصد از ثمن معامله را بابت 
کمیســیون به مشاوران املاک بپردازند اما نگاهی گذرا به بازار 
کافیست تا اعداد و ارقام نجومی دریافتی مشاوران املاک بابت 
هر معامله را ببینیم. منصف ترین مشــاوران، از هر طرف معامله 
نیم درصد )در مجموع یک درصد ثمن معامله( و دندان گردترین 

آن ها تا بیش از ۲ درصد در مجموع دریافت می کنند.
آنکه به عنوان مالک، مســتأجر و یا خریدار، از قانون خبر داشــته 
باشــی و بدانی که این ارقام دریافتی قانونی نیســت هم توفیری 
ایجاد نمی کند؛ نه تنها مشاوران املاک را نمی توان با ارجاع دادن 
آن ها به قانون تهدید کرد، بلکه مشــاور املاک درستکاری هم 
پیدا نمی شــود که در نهایت بتوانی معامله و کارهای قانونی آن 

مانند ثبت کد رهگیری را انجام دهید.
به بیانی ساده، دستت زیر ساتور مشاوران املاک است و چاره ای 
جز پرداخت این پول زور نداری. حتی در برخی مواقع، املاکی ها 
به بهانه تسریع کار یا مواردی همچون »پیدا کردن خانه خوب«، 
مبلغی تحت عنوان شــیرینی علاوه بر حق کمیســیون از افراد 

دریافت می کنند.
مشاوران مسکن که بیشتر دلال هستند ��

تمامــی ایــن مبالــغ و هزینه هایــی که ناچار بــه پرداخت آن 
هســتیم، درحالیست که وظایف مشاوران املاک )اگر وظیفه و 
دستورالعملی هم وجود داشته باشد( در ایران، نسبت به فعالان 
این صنف در سایر کشورهای جهان، کمتر است. در کشورهایی 
مانند استرالیا یا همین کشور دوست و همسایه ترکیه، مشاوران 
امــلاک، متخصصان جدی در بحــث قیمت گذاری، بازاریابی، 
بازســازی و فروش املاک هســتند. این افراد حتی در برخی 
موارد املاک را نوســازی کرده و به خریداران یا مســتاجران، 

ضمانت هایی از جمله کیفیت ملک و صحت معامله می دهند.
اما در ایران، مشــاور املاک هیچ تضمینی بابت صحت معامله 
به طرفین اعلام نمی کند. بارها دیده شــده چالش هایی بعد از 
معامله بین افراد شکل گرفته و مشاور املاک از وارد شدن و حل 
و فصل ماجرا خودداری کرده؛ انگار برای مشــاور املاک شــدن 
در ایران فقط کافیست مغازه را اجاره و آن را با یک میز و چهار 
صندلی پر کنی! برای درآمدزایی هم کافیســت در پلتفرم های 
مجازی ثبت آگهی کرده و منتظر مراجعه مالک یا مستأجر بمانید. 
بدیهیست که هر صنفی در جایگاه خود، ارزشمند بوده و فعالان 
آن محترمنــد، اما پرداخــت بالای یک درصد از ثمن معامله به 
مشــاوران املاک، آن هم در شــرایطی که این رقم طبق قانون 
نیست و خدماتی هزینه بر به افراد ارائه نمی دهند، گلایه برانگیز 

بوده و اعتراضی به جاست.
دریافت حق کمیســیون بالاتر از نــرخ مصوب اتحادیه  ��

مشاوران املاک تخلف است
سعید لطفی، عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران املاک تهران 
درگفتگــو بــا اقتصاد ۲۴ دریافت حق کمیســیون بالاتر از نرخ 
مصوب را تخلف خواند و در این باره گفت: با هیچ دلیلی، دریافت 
مبالغی بیشــتر از حق کمیسیون اعلام شده توسط دولت توسط 
مشــاوران املاک، توجیه پذیر نیست. این اقدام برخلاف قانون 
بوده و مردم در صورت مشــاهده، می توانند واحد صنفی خاطی 

را به اتحادیه گزارش دهند.
وی گفــت: همچنین اگر افــراد مبلغی دریافت کرده اند، با ارائه 
مدارک خود می توانند مابقی پول خود را از اتحادیه مشــاوران 

املاک پس بگیرند.
لطفی در ادامه تاکید کرد: در صورت شــکایت از واحد صنفی، 
اگر مشــاور املاک نتواند رضایت شــاکی را جلب کند، آن واحد 

پلمپ خواهد شد.
 این اظهارات در حالیســت که برخی فعالان مشــاوران املاک 
در گفتگــو بــا اقتصاد ۲۴ معتقدند نیم درصد ثمن مورد معامله به 
عنوان حق کمیسیون، میزان بسیار کم و محدودی درباره زحمات 
و فعالیت های مشــاوران املاک اســت. این رقم حق کمیسیون 
در کنار کسادی بازار و رکود معاملات ملکی، مبلغی بسیار ناچیز 
است و بدیهیست که افراد برای افزایش درآمد خود تلاش کنند.

ســکوت مدیران جدید اتحادیه مشــاوران املاک نیز نشــان از 
تأییــد و حمایــت آن ها از روند موجود دارد. نهادهای قضایی نیز 
تاکنون وارد این بحث نشده و افراد به پرداخت مبلغی چند برابر 

قانون مجبورند.
بــه عبارتی دیگر، حتی دولت پشــتیبان اجرای قانونی که خود 
وضع کرده نیست و مردم و بازار مسکن را بی سرپرست رها کرده 
است. این در حالی است که این عرصه اقتصادی مهم، روزبه روز 
شاهد چالش ها و نوسانات بیشتری شده و در این تلاطم، مردم 

عادی غرق و منفعت طلبان موج سواری می کنند.

 کمیسیون هایی که از نیم درصد به ۲ درصد هم می رسد!

دندان گردی بی پایان املاکی ها
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گزارش

 ســیدعلیرضا بنی هاشــمی، مدیر نظــارت و وصول 
مطالبات صندوق توســعه ملی درباره دلیل عدم تمایل 
این صندوق به تخصیص اعتبار برای بخش نیروگاهی و 
میزان مطالبات از نیروگاه داران تصریح کرد: همان طور 
که مستحضرید صندوق بر اساس ماده ۱۶ قانون احکام 
دائمی کشــور که به  عنوان اساســنامه صندوق است، 

تاسیس شده است.
وی افزود: در این قانون هدف اصلی تشکیل صندوق، 
تبدیــل بخشــی از عواید فروش نفــت و گاز به ثروت 
ماندگار و سرمایه زاینده، همچنین حفظ سهم نسل های 
آینده از این منابع اعلام شده است. به همین دلیل همه 
تصمیماتی که در صندوق گرفته می شــود، بر اســاس 
ایــن وظایف اســت. مدیر نظــارت و وصول مطالبات 
صندوق توســعه ملی گفت: ما ســعی کردیم در همه 
تصمیم گیری ها اولویت اول حفظ و افزایش این منابع 
باشــد. در همین راســتا بر اساس اساسنامه صندوق و 
همچنین مصوبه هیات وزیران در ســال ۹۴، موظف 
شــدیم در حوزه نیروگاه ها و آب شیرین کن ها از محل 

منابع صندوق، تامین مالی انجام دهیم.
وی اضافه کرد: این تامین مالی با نرخ رسمی که در سال 
۹۴ وجود داشــت و معروف به نــرخ مبادله ای بود، برای 
نیروگاه ها انجام شــد. در آن مقطع، پروژه ای که صندوق 
تعریف کرد، تامین 7.۲ هزار مگاوات برق برای کشور بود 

و قرار شد تامین این برق از محل منابع صندوق باشد.
بنی هاشــمی ادامــه داد: از ســال ۹۴ تاکنــون ۴۶ طرح 
نیروگاهــی را تامیــن مالی کردیم. تقریبا مبلغی که برای 
ایــن طرح هــا در نظر گرفتیم، ۴.۶ میلیارد دلار بوده که تا 
امــروز بالغ بر چهــار میلیارد دلار آن را پرداخت کردیم و 
بقیه هم در حال تکمیل است. هم اکنون دو پروژه داریم 
که ۴7۲ مگاوات برق تامین می کند و نیروگاه های آن در 
قالب سیکل ترکیبی در حال تکمیل است و هنوز تامین 

مالی پروژه ها توسط ما انجام می شود.

وی افزود: اتفاقی که رخ داده اســت، این اســت که برخی 
از این پروژه ها به بهره برداری رسیده اند و اقساطشان هم 
سررسید شده است. بنابراین باید منابع آنها برگردانده شود 

اما این اتفاق رخ نداده است.
وصولی، فقط ۱۷۳ میلیون دلار ��

مدیــر نظــارت و وصول مطالبات صندوق توســعه ملی 
توضیــح داد: مــا تا ســال ۱۴۰۳ حدودا یک و نیم میلیارد 
دلار مطالبات معوق از این ۴۶ نیروگاه داریم که متاسفانه 
بر نگردانده اند. البته تا سال ۱۴۰۰ هیچ پولی این نیروگاه ها 
دریافت نشــده بود اما در رویکرد جدیدی که در وصول 
مطالبات صندوق اتخاذ کردیم، توانستیم در سال گذشته 

۱7۳ میلیون دلار آن را وصول کنیم.
وی افزود: رقم وصول شــده نســبت به یک و نیم میلیارد 
دلار مطالبــات معوق خیلی کم اســت و هنوز مطالبات 
زیادی از نیروگاه ها داریم که متاســفانه نتوانســته ایم آن 

را وصول کنیم.
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی با اشاره 
به اینکه نیروگاه داران جزو ابربدهکاران صندوق توســعه 

ملی هستند، یادآور شد: تسهیلاتی هم که در حوزه نفت 
پرداخت کردیم، علیرغم اینکه شرکت ملی نفت متضمن 
پرداخت بدهی ها بود، به چالش اصلی ما تبدیل شده است. 

در گام دوم بحث بدهی نیروگاه ها را داریم.
وی ادامه داد: متاســفانه گروه ماهتاب گســتر بزرگترین 
گروهی بود که در نیروگاه ها برای آن تامین مالی کردیم 
و اکنون بزرگترین بدهکار نیروگاهی ما همین گروه است.

بنی هاشمی بیان کرد: لازم است بگویم که این تسهیلات 
را با تعهد بانک مرکزی و وزارت نیرو پرداخت کردیم و اگر 
در زمــان پرداخت این تعهد نامه نبود، ما به نیروگاه داران 
تسهیلات نمی دادیم و امروز هم معوقه نداشتیم. وی افزود: 
مقرر بود که بانک مرکزی، ارز با نرخ دولتی به این نیروگاه ها 
بفروشد تا آنها قسط های خود را با صندوق توسعه، تسویه 
کنند. این نیروگاه ها برق خود را با نرخ ترجیحی به وزارت 
نیرو می فروشــند و منابع ریالی بدســت می آورند. مقرر 
بود که بانک مرکزی با نرخ رســمی به نیروگاه داران ارز 
بفروشــد تا آنها به صورت ارزی تسهیلاتشــان را تسویه 
کننــد. مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توســعه 

ملی اضافه کرد: متاسفانه بانک مرکزی این کار را انجام 
نداد و نیروگاه ها هم به تعهدات خود عمل نکردند. وزارت 
نیرو هم با توجه به اینکه متضمن بازپرداخت بدهی بود، 

هیچ اقدام خاصی نکرد.
انتظار عجیب از صندوق توسعه ملی ��

بنی هاشمی گفت: عجیب اینکه اکنون از صندوق انتظار 
دارنــد که مطالبــات ارزی خود را به صورت ریالی و نرخ 
ارز ۴۲۰۰ تومانی با تســهیلات گیرنده ها تسویه کند. در 
حالی که حسب قانون باید تسویه بدهی به صورت ارزی 
باشد تا منابع صندوق بتواند ذخیره شود و برای نسل های 

آتی مولد و زاینده باشد.
وی افزود: هیچ کدام از دستگاه های متولی از جمله بانک 
مرکزی و وزارت نیرو به تعهد خود عمل نکرده اند و به جای 
اینکه بیایند و به تعهد خود عمل کنند، سعی می کنند فضا 
را به سمتی ببرند که صندوق با نرخ ۴۲۰۰ تومانی، معادل 
ریالی تسهیلات خود را دریافت کند. در حالی که این امر 
منجر به نابود شدن منابع صندوق می شود و فرزاندان ما از 
این نعمتی که در قانون پیش بینی شده، محروم می شوند.

حذف فرصت سرمایه گذاری جدید ��
به گفته مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توســعه 
ملی، این بدهی ها فرصت سرمایه گذاری و توسعه جدید 

را هم از صندوق توسعه گرفته است.
وی اضافه کرد: در ســال گذشــته بالغ بر دو میلیارد و 
۲۰۰ میلیون دلار وصولی مطالبات داشــتیم. این رقم 
مجددا در فرآیند توســعه کشور به کار گرفته می شود و 
موجب آبادانی در بخش های اولویت دار دیگر می شود. 
ما اگر می توانســتیم از یک و نیم میلیارد دلاری که به 
نیروگاه داران پرداخت شــده و جزء مطالبات معوقمان 
اســت بخشــی را وصول کنیم، مجددا این منابع را در 
راستای آبادانی کشور و اجرای پروژه های صنایع هایتک 
-بــا توجه به اولویت هایی کــه اکنون صندوق دارد-، 

استفاده می کردیم.

ابر بدهکاران صندوق توسعه ملی
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 افت تنش های سیاسی منطقه به همراه گشایش های احتمالی در گره 
برجام بازارهای مالی کشور را کمی از التهابات به دور کرده و روزهای 
آرامی را ســپری می کند. بازار طلا و ســکه هم از این قاعده مستثنی 
نبوده و در حال برگشت به نقطه ای است که یک بار دیگر در روزهای 
آغازین ســال به آن رســیده بود. ظاهراً حتی تنش های داخلی میان 
طلافروشــان و دولت نیز نتوانســته این آرامش را برهم بزند. علاوه 
بر این به باور »ســعید مشــکات« کارشناس بازارهای مالی حرکات 
کاهشی انس جهانی هم می تواند مسیر جدید طلا را شدت ببخشد.
بر این اساس هر مثقال طلا از ۱۶ میلیون ابتدای اردیبهشت ماه در 
لحظه تنظیم این گزارش به نیمه کانال ۱۴ میلیون رســیده اســت. 
طــلای ۱۸ عیــار بــا کاهش بیش از ۳۵۰ هزار تومانی از ۳ میلیون و 
7۰۰ هزار تومان دو هفته قبل در این لحظه به ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار 
تومان رسیده و همچنان کاهشی است. علاوه بر این سکه امامی نیز 
از رقم ۴۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان یکم اردیبهشت در کف کانال 
۴۰ میلیونی سیر می کند و به نظر می رسد کاهش آن ادامه دار باشد.

احتمال برگشت طلای ۱۸ عیار به ۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان ��
سعید مشکات با بیان اینکه به دلیل افت تنش های سیاسی دلار و به 
تبع آن طلا کاهشی شده و با نگاه تکنیکال فعلًا روند صعودی نداریم، 
در پیش بینی قیمت طلا به بررســی حرکات احتمالی دلار و انس 
جهانی می پردازد. او در این باره به اقتصاد ۲۴ می گوید: انس جهانی 
در روزهای آینده اگر به ۲۳۰۰ دلار برســد تثبیت می شــود و این بار 
به سمت ۲۴۰۰ دلار خواهد رفت. در غیر این صورت اگر این سطح 
۲۳۰۰ دلار به سمت پایین بشکند، تا ۲۲۰۰ دلار افت خواهد کرد.

به گفته وی دلار داخلی هم احتمالًا همین حوالی مثلًا شاید ۲ یا ۳ 
هزار تومان پایین تر بیاید و تثبیت شود. بین ۵۸ تا ۶۰ هزار تومان. با 
فرض دلار ۶۰ هزار تومانی و طلای جهانی ۲۲۰۰ دلار، طلای داخلی 
بــه گرمــی ۳ میلیــون و ۱۰۰ یا ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان کاهش 
خواهد داشــت و از این پایین تر نخواهد آمد. البته این ها صرفاً یک 
احتمال است و کسی که می خواهد این حجم فروش از خرید و فروش 

را انجام بدهد باید به تحلیل تکنیکال مسلط باشد و پیگیری کند.
پاییز سرنوشت ساز برای بازار دلار و طلا ��

این کارشناس بازارهای مالی با تاکید بر این که دولت مثل پارسال 
خواهان تثبیت قیمت هاست یادآور می شود: بحث انتخابات آمریکا 
نیز مطرح است که در پاییز آن را خواهیم داشت. تحلیل های سیاسی 
که فعلًا وجود دارد به این سمت است که احتمالًا ترامپ بالا بیاید. 
علاوه بر این اثر هر شــوک های سیاســی دیگر بر بازار ارز همچنان 
وجود دارد، ضمن اینکه نقدینگی هم رشــد کرده اســت. دفعه قبل 
که دلار ۶۰ هزار تومانی داشتیم نقدینگی ۶ هزار همت بود، یا حتی 
کمتر از این رقم، اما الان نقدینگی از ۸ هزار همت عبور کرده است. 
به همین خاطر اگر تکانه ای در بازار وارد بشود، دلار می تواند بالاتر 

از اعداد فعلی را ببینید.
درست در زمانی که با کاهش تنش های سیاسی که تقاضای واقعی 
را وارد بازار می کند و بازار طلا را رونق می بخشــد، باز هم دعوای 
موش و گربه دولت و طلافروشان بالا گرفته و شیرینی این آرامش 
را به کام بازار طلا تلخ کرده است. اما آیا طلافروشان از دادن مالیات 
فــراری هســتند؟ اگر چه ظاهر ماجرا یــک دعوای مالیاتی معمول 
میان دولت و طلافروشــان اســت، اما واقعیت چیز دیگری است. تا 
جایی که ممکن است حرفه زرگری در ایران از سکه بیفتد و منجر 
به فرار ســرمایه از کشــور شود.مشکات در توضیح ماجرای اخیر به 
اقتصاد ۲۴ توضیح می دهد: می خواهم ببینید اگر این طرح ده سال 
قبل اجرایی می شد تا امروز آثارش چه چیزی بود. تصور کنید مثلًا 
سال ۹۳ که طلا گرمی ۱۰۰ هزار تومان بود، یک کیلو طلا داشتید. 
الان قیمت این کالا گرمی تقریباً مثلًا ۳.۵ میلیون تومان است؛ این 
یعنی ارزش آن ۳۵ برابر شده است. یک کیلو طلای آن سال ۱۰۰ 
میلیون تومان می شــد، ولی الان ۳ و نیم میلیارد تومان شــده است. 
در این حین گفته شــد طلافروشــان اطلاعات و موجودی خود را در 
سامانه ای ثبت کنند.به گفته وی دولت اگرچه در حال حاضر صحبتی 
از مالیات نمی کند، اما با ثبت این اطلاعات می خواهد بگوید با این 
مقدار طلا عایدی سرمایه داشتید و بیایید مالیات آن را بپردازید، در 
صورتی که طلا فروش می گوید من یک کیلو طلا داشتم الان هم 
یک کیلو طلا را دارم و به حال من که فرقی نکرده است. در صورتی 
که دولت به فرض مثال بخواهد از این ســرمایه ۳.۵ میلیاردی ۲۰ 
درصد مالیات بگیرد، در حقیقت ۲۰۰ گرم از طلای این ها را به عنوان 
مالیات گرفته اســت. این وزن طلای طلافروشان است که کاهش 
پیدا می کند.او در پایان می افزاید: مسئله این است که دولت از یک 
طرف پول چاپ می کند و باعث رشــد قیمت ها می شــود، بعد دوباره 
از این رشد قیمت می خواهد مالیات بگیرد. در این شرایط کار کردن 
طلا فروشان با ضرر همراه بوده و صرفه اقتصادی ندارد. در نتیجه 
این واحدها تعطیل می شــود و با فروش طلاهای خود در شهرهای 

خارجی دبی و استانبول شروع به کار می کنند.

زهر شدن شیرینی آرامش در بازار طلا به کام طلافروشان

طلافروشی در ایران از سکه افتاد!

کاش دولت 
عزم آن را 
داشت که 
واقعیت را 
بپذیرد، ما 
دیگر اصراری 
داریم که 
دولت بیاید و 
برنامه اصلاحی 
بدهد، فقط 
می خواهیم 
قبول کنند 
که سطح 
مدیرانشان 
به شدت نازل 
است و ما در 
این بخش با 
عقبگرد شدید 
مواجهیم و 
می بینیم سطح 
مدیریت و 
دانش افرادی 
که امروز بر سر 
کار هستند با 
کسانی چون 
نوربخش و 
دیگر مسئولان 
دهه هشتاد به 
هیچ روی قابل 
قیاس نیستند.

مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی خبر داد

مهدی پازوکی معتقد است دولت سیزدهم به لحاظ 
اقتصادی فاقد برنامه منسجم و عملی است و همین 
امر ســبب شــده بحرانی جدی در این حوزه گریبان 

مردم و سفره خانوارهای ایرانی را بگیرد.
در روزهای اخیر ســخنان انتقادی عبدالناصر همتی 
دربــاره میــزان افزایش نقدینگی و تــورم بازتاب 
گســترده ای در محافل خبری داشــته است. رییس 
کل اســبق بانک مرکزی که طی سال های گذشته 
مهمترین منتقد اقتصادی دولت سیزدهم محسوب 
می شــود و غالباً در صفحهٔ شــخصی خود نســبت 
بــه برنامه های اقتصــادی دولت نقدهایی را مطرح 
می کند در تازه ترین اظهاراتش مســاله تورم و چاپ 
پول را مورد اشاره قرار داده و در ویدیویی تاکید کرده 
است: در تحلیلی گفتم؛ با درآمد ۳۵ میلیارد دلاری 
نفت، ثبت تورم ۵۰-۴۸ درصدی در ســال ۱۴۰۲ 
قابل قبول نیست و دولت نمی تواند ژست مبارزه با 
تورم بگیرد. بلافاصله دســتور تخریب صادر شد که 

زمان شما چنین بود و چنان …
او تاکید کرده است: می دانید دلیل اصلی عدم توفیق 
دولت سیزدهم در تحقق وعده کنترل تورم و نرخ ارز 
چیســت؟ یک علت مهم این است که طی دو سال 
و نیم گذشــته، این دولت ۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
پول چاپ کرده اســت، یعنی پایه پولی در ۳۰ ماه، 

۱۱۵ درصد افزایش داشته است

این در حالی است که خبرگزاری ایرنا، همتی را متهم 
به ســوگیری سیاسی و ماندگار در فضای انتخاباتی 
ســال ۱۴۰۰ کرده و آمارهای ارائه شــده از ســوی 
وی را زیر علامت سئوال سنگینی قرار داده است.

مشــکل اقتصــاد ایران در ســه راه ضرابخانه حل 
نمی شود/ دلیل عدم مهار تورم روشن است

بازی با الفاظ مشکل را حل نمی کند
مهــدی پازوکی، اســتاد اقتصاد دانشــگاه علامه 
طباطبایی و کارشــناس ارشد اقتصادی در گفتگوی 
با خبرآنلاین با تاکید بر اینکه آمارهای ارائه شده از 
ســوی آقای همتی بر مبنای آمارهای منتشــر شده 
از ســوی مراجع رســمی است، گفت: بازی با الفاظ 
و بازی با آمار نمی تواند مشــکل دولت ســیزدهم را 
حل کند. بهتر اســت مقامات دولت ســیزدهم به 
جای متمرکز شــدن بر روی این مســاله که صدای 
منتقدان را خاموش کنند، به این موضوع فکر کنند 
که چرا در فاصله سال های ۱۴۰۰ تا کنون هزینه و 
مخارج دولت بیش از دو برابر افزایش یافته اما درآمد 
کارکنان دولت چنین رشدی را تجربه نکرده است.

او گفت: متاسفانه این دولت با بحران جدی در عدم 
آشنایی با بدیهیات اقتصاد روبروست و من واقعاً برای 
توصیــف این وضعیــت از عبارت جهالت اقتصادی 
استفاده می کنم. این دولت درگیر جهالت اقتصادی 
است و اگر چنین نبود، با گذشت بیش از چهل وپنج 

روز از سال بودجه این مملکت هنوز بلاتکلیف نبود.
وی در توضیح این مطلب ادامه داد: در حقیقت بخش 
درآمدی بودجه تا کنون تعیین تکلیف شــده است و 
بخش درآمد فقط ســه بخش مالیات، نفت و اوراق 
مالــی را در بر می گیرد امــا هنوز تکلیف مهمترین 
مســاله یعنی مخارج بودجه روشــن نیست. این در 
حالی اســت که دولت با رشــد فزاینده مخارجش در 

شرایط کنونی روبرو شده است.
واقعیات اقتصاد را قبول کنید

پازوکی با اشــاره به تــورم بالای موجود در اقتصاد 
ایــران گفت: این تورم محصول رشــد نقدینگی و 

بی انضباطی مالی و پولی است.
او گفت: متاسفانه دولت رییسی با بی انضباطی شدید 
مالی و پولی روبرو اســت و کســی نمی تواند این 
آشفتگی را کتمان کند. دولت در شرایطی که ایران 
با بحرانی بســیار جدی مواجه اســت هیچ تدبیری 
برای مهار هزینه هایش ندارد و اتفاقاً هزینه نهادهای 
وابسته به دولت و حاکمیت بسیار بسیار افزایش یافته 
اســت. به عنوان مثال در حالی که حقوق کارکنان 
تنها بیست درصد افزایش داشته است، بودجه صدا 
و ســیما بنا بر اعلام شــخص آقای منظور حدود ۵۸ 

درصد افزایش داشته است.
او گفت: دولتی که مدعی جنگ با جهان است باید 
بتواند مخارج خود را کنترل کند نه اینکه هر روز به 

هــر بهانه در صدد افزایش میزان خرج و مخارجش 
باشد و تورم را به جامعه تحمیل کند.

این اســتاد دانشــگاه با تاکید بر اینکه تورم ناشی از 
رشــد شدید نقدینگی اســت، گفت: مشکل اقتصاد 
ایران در سه راه ضرابخانه حل نمی شود. فکر نکنید 
با دستور به بانک مرکزی برای چاپ پول می توانید 
کســری بودجه را بحران کنید و نتیجه این می شود 
که تورم بالا می رود و ارزش پول ملی به شدت نزول 
می کنــد و در نتیجه قدرت خرید مردم هر روز کمتر 

از دیروز می شود.
او گفت: کاش دولت عزم آن را داشــت که واقعیت 
را بپذیــرد، مــا دیگر اصراری داریم که دولت بیاید و 
برنامــه اصلاحی بدهد، فقط می خواهیم قبول کنند 
که سطح مدیرانشان به شدت نازل است و ما در این 
بخش با عقبگرد شــدید مواجهیم و می بینیم سطح 
مدیریت و دانش افرادی که امروز بر سر کار هستند 
با کســانی چون نوربخش و دیگر مســئولان دهه 

هشتاد به هیچ روی قابل قیاس نیستند.
به گفته این اســتاد اقتصاد، دولت اگر دقیق دلایل 
عدم توفیقش در مهار تورم را بررســی کند، متوجه 
خواهد شد که مشکل اصلی به رشد نقدینگی، عدم 
توجه به تولید و همچنین بی انضباطی باز می گردد 
و با بازی با آمار بی فایده اســتد چون مردم در خرید 

روزانه نتیجه سیاست های اقتصادی را می بینند.

بی انضباطی شدید
 مالی و پولی
 در اقتصاد کشور

در گفتگو با مهدی پازوکی
 مطرح شد

لیلا مرگن
روزنامه نگار

نازنین خودی
روزنامه نگار

 نرخ واقعی تورم 
در کشور

وحید شقاقی
اقتصاددان

یادداشت
درخصوص تحلیل آمارهای تورم در اقتصاد ایران، دو نهاد 
بانک مرکزی و مرکز آمار گزارش رسمی منتشر می کنند 
و معمولًا بین تورم اعلام شده این دو نهاد طی سال های 

اخیر بین ۲ تا ۱۱ درصد اختلاف وجود داشته است.
در سال ۱۳۹۹ نرخ تورم اعلامی توسط مرکز آمار معادل 
۳۶.۴ درصد و بانک مرکزی ۴7.۱ درصد بوده که اختلاف 
نزدیک به ۱۱ درصد وجود دارد و برخی ســال ها هم این 
اختــلاف به کمتر از یک درصد رســیده. به عنوان نمونه 
در ســال ۱۴۰۱ نرخ تورم مرکز آمار ۴۵.۸ درصد و بانک 
مرکزی ۴۶.۵ درصد بوده اســت.با گذشت ۴۵ روز از سال 
جدید، هنوز گزارش تورم بانک مرکزی برای سال ۱۴۰۲ 

منتشــر نشده است، ولی گزارش مرکز آمار به روزتر است 
و منتشر شده و برای ۱۴۰۲ تورم ۴۰.7 درصد اعلام شده 
است.با تجربه سنوات اخیر به احتمال بالا آمار تورم بانک 
مرکزی بیشــتر از مرکز آمار خواهد بود و باید منتظر ماند 
و دید رکورد ســال ۱۳7۴ شکســته خواهد شد یا خیر.در 
ســال ۱۳7۴ تورم اعلام شده بانک مرکزی معادل ۴۹.۴ 
درصد بوده که بیشترین رقم طی ۵۰ سال اخیر بوده است.

فارغ از بحث شکســته شــدن یا نشدن رکورد نرخ تورم در 
ســال ۱۴۰۲، چند نکته حائز اهمیت اســت هیچ دوره ای 
در اقتصاد ایران 7 ســال پی در پی تورم بالا )بیش از دو 
برابر میانگین بلندمدت( وجود نداشــته و این پدیده بسیار 

نگران کننده است.ریشه های اصلی تورم در اقتصاد ایران 
در حال تشــدید هســتند، بالاخص ناترازی های اقتصاد 
کلان درحال افزایش هستند که خود عامل بالقوه تشدید 
تورم برای سال های بعد هستند.چشم انداز روشن از کاهش 
تورم برای ســال های ۱۴۰۳ و بعد فعلًا مشاهده نمی شود 
و تصمیمات ســخت کنترل تورم مشــاهده نمی شــود.

سیاســت های پولی بانک مرکــزی در برابر ناترازی های 
اقتصاد کلان پاسخگو نیست، همچنان گسست بین بخش 
پولی از بخش واقعی، برقرار و تشــدید شــده است.بخش 
واقعی اقتصاد ایران کار نمی کند و همین مساله در تشدید 

گسست بخش پولی و واقعی اثرگذار است.
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گزارش

 در سال های اخیر، موضوع انرژی سبز و جایگزینی منابع 
سوخت فسیلی با انرژی های تجدیدپذیر به موضوع اصلی 
در حوزه انرژی تبدیل شــده اســت. برخی عقیده دارند که 
اســتفاده از انرژی ســبز به نفع ســیاره زمین و مردم بوده و 
می توانــد بــا هزینه کمتری منابع مورد نیاز برای صنعت و 
زندگــی را به وجود بیــاورد. با این حال این نظر منتقدانی 
دارد.رونالد استاین )Ronald Stein( نویسنده، مقاله 
نویس، مهندس و مشــاور سیاست انرژی موسسه هارتلند 
)Heartland Institute( اســت. او نویســنده 
 Clean Energy( کتاب بهره برداری از انرژی پاک
Exploitations( اســت کــه نامــزد جایزه پولیتزر 
۲۰۲۱ شد.این اقتصاددان آمریکایی استدلال می کند که 
توربین های بادی و پنل های خورشیدی نمی توانند چیزی 
برای بشریت بسازند، در حالی که سوخت های فسیلی همه 
چیز را برای ۸ میلیارد نفر روی این سیاره تولید می کنند و 
نوع نگرش کنونی به موضوع انرژی های پاک اشتباه است. 
وی در گفتگو با اقتصادآنلاین، در مورد وضعیت انرژی سبز 
و برداشــت های اشتباه از تاثیرگذاری آن صحبت کرد که 

در ادامه می آید.
در سال های اخیر، سیاست دولت های اروپا و ایالات  ��

متحده تســریع به ســمت انرژی سبز و منابع انرژی 
جایگزین اســت. به نظر شما بزرگترین دلیل استفاده 

از انرژی سبز چیست؟
بزرگ ترین دلیل استفاده از انرژی سبز، استفاده نادرست و 
درک نادرست از کلمه انرژی است. سیاستگذاران مسائل 
مرتبط با انرژی معتقدند »انرژی« باد و خورشید می توانند 
جایگزین سوخت های فسیلی شوند، اما توربین های بادی 
و پنل های خورشــیدی فقط می تواننــد جریان برق را به 

صورت متناوب تولید کنند، زیرا نمی توانند هیچ محصولی 
برای جامعه بسازند.

یکی از بخش هایی که در ســال های اخیر به شدت به  ��
سمت کربن زدایی حرکت کرده است، صنعت خودروسازی 
اســت. با این حال برخی معتقدند استفاده از خودروهای 
برقی به دلیل برخی محدودیت های تکنولوژیک نمی تواند 

در دنیا فراگیر شود. نطر شما چیست؟
در مورد این سؤال من به این موضوع اشاره می کنم که باید 
گفت، چالش های اخلاقی بیشتر از چالش های تکنولوژیکی 
بــرای مقــدار محدود مواد معدنی و فلزات عجیب و غریب 
در ســیاره زمین برای جنبش برق "ســبز" وجود خواهد 
داشــت و این جنبش برق ســبز با مشکلات بسیاری روبه 
رو خواهد شــد. یک مثال نوع نگاه چین و آمریکا به این 
موضوع اســت. چین برای گذار به یک انقلاب »ســبز« با 
تکیه بر برق تولید شــده از منابع تجدیدپذیر حرکت کرده 

اســت. این درحالی است سیاست های وسایل نقلیه بادی، 
خورشیدی و الکتریکی آمریکا، به طور فزاینده ای به مواد 
معدنی و فلزات خاکی کمیاب وابسته است. این مواد معدنی 
و فلزات کمیاب برای ساخت باتری هایی که قادر به تولید 
انرژی برای خودروها هستند، به کار می روند. در این شرایط 
قانون گذاران سکوت کرده و سیاستگذاران بوروکراتیک به 
راحتی آن را می پذیرند و تشویق می کنند!چین ۸۰ درصد از 
انحصار عرضه جهانی مواد معدنی و فلزات خاکی کمیاب 
را در اختیــار دارد و کنگــو در آفریقا ۹۰ درصد منبع کبالت 
را در اختیــار دارد. مثلث لیتیوم که بخش هایی از آرژانتین، 
بولیوی و شــیلی را تشــکیل می دهد، بیش از ۵۰ درصد از 
عرضه لیتیوم جهان را در اختیار دارد. این اجزایی که برای 
یک باتری خودروی برقی به کار می رود شامل حدود ۲۵ تا 
۲۸ درصد از کل باتری را تشکیل می دهند. ترکیه بیشترین 
ذخایر گرافیت را دارد و پس از آن برزیل و چین قرار دارند. 

این سه کشور مجموعاً ۶۶ درصد از ذخایر تخمینی گرافیت 
جهان را تشکیل می دهند. چشم انداز حافظان محیط زیست 
فقط نسبت به کشورهای ثروتمندتر روی این کره خاکی 
اســت که می توانند هزینه های مقررات مربوط به حمل و 
نقل زیســت محیطی از طریــق باتری های بزرگ تأمین 
کنند. این دیدگاهی یکطرفه، ریاکارانه و غیراخلاقی است.

به نظر شــما کشــورهای کمتر توسعه یافته چگونه  ��
می توانند به سمت استفاده و ترویج انرژی سبز بروند 

و آیا اصلاً این کار امکان پذیر است؟
امروزه حداقل ۸۰ درصد بشــریت یا بیش از شــش میلیارد 
در ایــن جهان با کمتــر از ۱۰ دلار در روز زندگی می کنند 
و میلیاردها نفر با دسترســی اندک یا بدون دسترســی به 
برق زندگی می کنند.با نگاهی فراتر از معدود کشــورهای 
ثروتمندی که سیاســت های زیســت محیطی را برای ۹۴ 
درصد دیگر از جمعیت ۸ میلیاردی جهان تعیین می کنند، 
تقریبــاً نیمــی از جهان با کمتر از ۵.۵۰ دلار در روز زندگی 
می کنند، در حالی که میلیاردها نفر از همان افراد هنوز برای 
بــرآوردن نیازهای اولیه تــلاش می کنند. به دلیل همین 
اختلافات آشکار، آن ها ممکن است هرگز نتوانند از سبک 

زندگی مادی گرایان کشورهای ثروتمندتر لذت ببرند.
در آینده شــاهد چه تغییراتی در بخش انرژی سبز  ��

خواهیم بود؟
با توجه به اینکه جوامع و اقتصادهای جهانی برای پشتیبانی 
از بیمارستان ها، فرودگاه ها، مراکز داده، رایانه ها و ارتباطات 
به منابع برق مستمر و بدون وقفه وابسته هستند، موضوع 
»الکتریسیته سبز« همچنان با شکست مواجه خواهد شد 
زیرا باد و خورشــید تنها می توانند در شــرایط آب و هوایی 

ایده آل برق تولید کنند.

طرح  شکست خورده استفاده از انرژی سبز
در گفتگو با یک کارشناس انرژی فاش کرد

هـفـتـهنــامـه7
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شــهرام شــریعتی، فعال حوزه معدن در گفت و گو با »نقش 
اقتصاد« درمورد کاربردهای هوش مصنوعی در معدن و بررسی 
هوشمندسازی معادن گفت: به طور کلی، چند سالی است که 
بحث هوش مصنوعی و هوشمندســازی در صنایع مختلف، 
علم پزشکی، زمین های کشاورزی و خودروسازی خیلی مطرح 
شده است و همه درمورد آن صحبت می کنند و به همین دلیل، 
خواه ناخواه در حوزه معادن و صنایع معدنی نیز، ورود پیدا کرده 
اســت و بســیاری از کشورهای بزرگ دنیا مثل آمریکا، کانادا، 
اســترالیا، برزیل، آفریقای جنوبی و حتی روســیه و چین که در 
زمینــه معــدن و صنایع معدنی فعال هســتند معادن و صنایع 
معدنی خود را به ســمت هوش مصنوعی و هوشمندســازی 
گسترش داده اند و این موضوع برای سال های اخیر است.این 
فعال حوزه معدن تصریح کرد: اگرچه این کشورها سال ها قبل، 
برای افزایش راندمان راهکارهایی مدنظر گرفتند و همیشــه 
ســعی می کردند راندمان را به نوعی، افزایش دهند. اما الان، 
این موارد را به هوش مصنوعی ســپرده اند و به شــکل های 
مختلف و تحت عنوان اتوماسیون های اداری، صنعتی، معدنی، 
کنترل مواد ورودی، شبیه سازی و مواردی از این دست، هوش 
مصنوعی را در کشــورهای صاحب صنایع معدنی و مواردی 
شــبیه به آن، گســترش می دهند و با این وجود، بنده احساس 
می کنم که هوش مصنوعی برای ایران بسیار زود است. چون 
مــا هنــوز نمی دانیم از طریق هوش مصنوعی باید بدنبال چه 
چیزهایی باشــیم؟ وقتی که تکلیف معادن ما مشخص نیست 
و برنامه توســعه ای خاصی برای معادن کوچک و همچنین، 
برنامه اســتراتژیکی برای توســعه دادن معادن کشور نداریم. 
بنابرایــن، ورود هــوش مصنوعی برای یک ســری از معادن 
خاص در ایران می تواند مفید باشد که آن هم با تبلیغات بسیار 
گســترده ای اســت که درمورد هوش مصنوعی در حال انجام 
است؛ به طوری که شرکت ملی مس ایران، گل گهر، چادرملو، 
ســنگان و کارخانه های بزرگی مثل فولاد خوزســتان، ذوب 
آهن اصفهان و شرکت و کارخانه های دیگری از این قبیل به 
تبلیغات در این مورد می پردازند.شریعتی مطرح کرد: ما زمانی 
می توانیــم درمــورد همه گیر بودن کاربرد هوش مصنوعی در 
معــدن صحبت کرده که بتوانیم بــه نوعی، همه گیری آن را 
اثبات کنیم و برای آن برنامه ریزی داشته باشیم. اما معدنی که 
هنوز مشــکل راه، زیرساخت اینترنت، برنامه ریزی و مدیریت 
معدن، مدیریت کلان کشور، مدیریت قوانین دارد و همچنین، 
با مشکل استقبال نکردن حاکمیت از بخش معدن روبروست. 
از اینرو، ما نمی توانیم درمورد هوش مصنوعی و هوشمندسازی 
معادنمــان صحبت کنیــم. زیرا نمی توان یکدفعه یک درخت 
هشت ساله داشته باشیم. زیرا باید به مدت هشت سال، درختی 
را آب داد  تا رشد کند و یک درخت هشت ساله به وجود آید.

ایــن فعــال حوزه معدن ادامه داد: گاهی معادن کشــور ما در 
بخــش خصوصی به قدری ســنتی عمل می کنند تا جایی که 
اگــر اینترنــت و یا حتی گاهی مواقع، برق در این معادن وجود 
داشته باشد باید به عنوان یک زیرساخت اصلی درنظر گرفت. 
در نتیجــه، چگونــه می توان در چنین شــرایطی توقع کاربرد 
هوش مصنوعی و هوشمندســازی معادن کشور را داشت؟ به 
جز ۶۰-۵۰ معدن بزرگ تر، یعنی رتبه های ۶۰/۵۰-۱ ام کشور 
که کم و بیش، ممکن است بتوانند این پتانسیل را در خود پیدا 
کنند و توسعه دهند معادن دیگر ما به آن صورت، پتانسیل را 
ندارند؛ به طوری که از ۸ هزار معدنی که در کشور وجود دارند 
حداقل، 7 هزار و خرده ای آن ها به روش کاملًا سنتی استخراج 
می شــوند. این در حالی است که اگرچه بحث اتلاف سرمایه، 
هزینه، مواد شیمیایی و خیلی چیزهای دیگر می توانند به وسیله 
هوش مصنوعی حل شــوند. اما متأســفانه، هنوز فرمانداران و 
نمایندگان مجلس بدنبال بحث تعداد شاغلین هستند.شریعتی 
گفت: وقتی درمورد هوش مصنوعی صحبت می کنیم طبیعتاً 
اولیــن اتفاقــی که می افتد یا امکان دارد بیفتد این اســت که 
تعــداد نیروهــای کار یک معدن و یا کارخانه کاهش پیدا کنند 
در حالی کــه یــا باید فضای کاری معدن توســعه پیدا کند تا 
آن نیروی کار ســر جای خود باقی بماند و یا اگر قرار نیســت 
ایــن فضا توســعه پیدا کند خواه ناخواه بــا کمبود نیروی کار 
روبرو خواهیم شــد؛  بنابراین با وجود این که سیستم حاکمیتی 
محلی یا سیســتم های دولتی محلی از اســم و رسم و تبلیغات 
هوش مصنوعی و هوشمندسازی معادن استقبال می کنند ولی 
وقتــی به یکباره، تعداد نیروی یک کارخانه ای که ۱۰۰-۱۵۰ 
نفر هســتند با هوشمندســازی معادن کاهش پیدا می کنند. در 
نتیجه از این موضوع هوش مصنوعی و هوشمندسازی معادن 

استقبال نخواهد شد.

یک فعال حوزه معدن در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
تشریح کرد

کاربرد هوش مصنوعی در معدن

یادداشت

کامیون داران 
طی هفته های 

گذشته در 
استان های 

فارس، تهران، 
اصفهان، 

سیستان و 
بلوچستان، 

هرمزگان، 
ایلام و خراسان 

رضوی دست 
به اعتصاب 

زده اند. گفته 
شده در صورت 
ادامه اعتصاب 
کامیون داران، 
فرایند بارگیری 
برخی صنایع و 
ساخت وسازها 

ممکن است 
دچار مشکل 

شود.

عامل اصلی ناترازی 
بنزین در کشور

نادیا محرابی 
پژوهشگر حوزه انرژی 

یادداشت
سال هاســت که صنعت خودروسازی ایران تحت حمایت های 
دولتی قرار گرفته، با این امید که توانمندسازی این صنعت بتواند 
به ارتقای استانداردهای تولید و افزایش اشتغال کمک کند، اما، 
پس از گذشــت دهه ها و با وجود همه حمایت ها، خودروسازان 
داخلــی نه تنهــا در بهبــود کیفیت و ایمنــی محصولات خود 
نــاکام مانده اند؛ بلکه به یکــی از عوامل اصلی تلفات جانی در 
جاده های کشور تبدیل شده اند.آمار تصادفات فاجعه بار و تلفات 
جانی به وضوح نشــان می دهد که زمان آن رســیده اســت تا با 
یک تجدیدنظر اساســی، رویکردی جدید در پیش گرفته شود. 
لازم اســت حمایت ها از خودروسازان داخلی پایان یابد و اتخاذ 
استراتژی های جدی برای تأمین امنیت و جان مردم در اولویت 
قــرار گیــرد؛ این موضوع یک ضــرورت اجتماعی و اقتصادی 
برای پیشــرفت و پایداری کشــور در آینده محسوب می شود.

صنعت خودروســازی ایران شــاهد حمایت های گسترده ای از 
ســوی دولت اســت؛ این حمایت ها، عمدتاً در قالب محدودیت 
بــر واردات خودروهــای خارجی و وضــع تعرفه های بالا برای 
مقابلــه با ورود این خودروهــا به بازار داخلی صورت گرفته اند. 
این سیاســت ها که با هدف حمایت از تولیدکنندگان داخلی و 
حفظ اشتغال در این صنعت انجام شده اند، به طور غیرمستقیم 
باعــث ایجــاد یــک انحصار در بازار خودرو شــده و به تبع آن، 
تولیدکنندگان را از نیاز به بهبود کیفیت و کارایی محصولات شان 
بی نیاز کرده است. خودروهای داخلی که بر اساس فناوری های 
قدیمی تر و کم کارایی تر تولید می شوند، مصرف بنزینی دو تا سه 
برابر بیشــتر نسبت به استانداردهای جهانی دارند. این موضوع 
موجب شــده تا دولت مجبور به صرف هزینه های گزاف برای 
واردات بنزیــن شــود تا بتواند تقاضــای داخلی را برآورده کند. 

این موضوع فشار زیادی به اقتصاد کشور وارد می کند و باعث 
افزایش وابســتگی به منابع خارجی می شود.همچنین، مسائل 
زیســت محیطی ناشــی از افزایش آلاینده ها و تأثیرات منفی 
بر ســلامت عمومی، هزینه های نهفته ای را بر دولت تحمیل 
می کنند که باید برای کنترل و مدیریت آنها بودجه ای قابل توجه 
اختصاص یابد. این مسائل در کنار استانداردهای پایین ایمنی 
خودروهای داخلی، بار دیگری را بر دوش نظام سلامت کشور 
قرار می دهند. تداوم حمایت از خودروسازان داخلی به بار مالی 
بزرگی برای خزانه ملی و اقتصاد کلان کشور تبدیل می شود.

صنعت خودروسازی کشورمان به تولید خودروهایی می پردازد 
که از نظر ایمنی در سطح بسیار پایینی قرار دارند. این خودروها 
با اســتفاده از فناوری های قدیمی تولید شــده و استانداردهای 

ایمنی بین المللی را دنبال نمی کنند.

اعتصاب کامیون داران در برخی شهرهای ایران از 
هفته های گذشــته در جریان است. کاهش سهمیه 
سوخت کامیون داران و افزایش هزینه های آنها از 

عوامل مهم اعتصاب گزارش شده است.
کامیون داران طی هفته های گذشته در استان های 
فارس، تهران، اصفهان، سیســتان و بلوچســتان، 
هرمزگان، ایلام و خراسان رضوی دست به اعتصاب 
زده اند. گفته شده در صورت ادامه اعتصاب کامیون 
داران، فرایند بارگیری برخی صنایع و ساخت وسازها 

ممکن است دچار مشکل شود.
طی ســال های گذشــته نیز گزارش شــده بود با 
اعتصــاب کامیــون داران، قیمت برخی اقلام بالا 
رفته و بارگیری صنایع با مشــکل مواجه شــده بود. 
طبق بررســی های انجام شده، بیشتر اعتصاب ها از 
سوی رانندگان کامیون کمپرسی انجام شده است.

گفته می شود سه مشکل اصلی و اساسی رانندگان 
که درخواست رسیدگی به آن را از طریق مدیران و 

مسئولان مربوطه دارند به شرح زیر است:
 میــزان ســوخت ناوگان کامیــون داران، مصرف 
ســوخت ماهانه آنها را تأمیــن نمی کند. در برخی 
موارد گفته شده برخی از کامیون ها، همین سهمیه 

اندک سوخت را هم به درستی دریافت نمی کنند.
 بعضی از رانندگان به دلیل به حد نصاب نرســیدن 

بارنامه، برای تمدید بیمه و کارت هوشــمند دچار 
مشکل شده اند.

 افزایش هزینه قطعات و لوازم یدکی مصرفی از قبیل 
لاســتیک تناســبی با نرخ کرایه ها نداشته و تأمین 

هزینه ها را با مشکل مواجه کرده است.
بر اساس گزارش های منتشر شده، سهمیه سوخت 
خودروهای سنگین در سیستان و بلوچستان کاهش 
چشــمگیری داشته است و ســهمیه کامیون داران 
کفــاف یک هفته را هم نمی دهد. به گفته کامیون 
دارانِ حمل گندم ایرانشــهر، سه ماه است که فقط 
مقدار محدودی از ســوخت کامیون ها شــارژ شده 
است و این افزایش سوخت کفاف نیاز مصرفی آنها 
را نمی دهد. آن ها در اعتراض به کاهش ســهمیه 
سوخت، بار گندم را تخلیه نکرده و دست به اعتصاب 

زده اند.
گفته می شود اعتصاب کامیون داران منطقه ای بوده 
و سراســری نشده اســت. اکثر اعتراضات به دلیل 
هزینه هــای ســنگین و از طرف دیگر درآمد پایین 
انجام شــده و کامیــون داران به اختلاف هزینه و 

درآمدشان اعتراض دارند.
شــایان ذکر اســت طبق پیگیری ها، بســیاری از 
شرکت های حمل و نقل شیراز موضوع اعتصاب را 
انکار کرده اند. اما بنا بر پیگیری های صورت گرفته 

موضــوع اعتصــاب کامیون داران در سیســتان و 
بلوچستان تأیید شده است.

به گفته منابع آگاه، علت اصلی اعتصاب، مشــکل 
کمبود ســوخت است. سهمیه سوخت فقط مصرف 
۲۰ روز کامیــون داران را پوشــش می دهــد و آنها 
مجبورند ۱۰ روز باقی مانده ماه را در خانه بمانند تا 

سهمیه گازوئیل شان شارژ شود.
همچنیــن کرایه هــای کامیون داران نســبت به 
هزینه های استهلاک بسیار پایین عنوان شده است. 
گفته شــده بیشتر مبلغ کرایه حمل بار ماشین های 
ســنگین به هزینه های ســوخت و استهلاک این 
ماشــین ها اختصاص پیدا کرده اســت. تاکنون نیز 
هیــچ بهبودی در وضعیت ســوخت کامیون داران 

گزارش نشده است.
سهمیه سوخت؛ علت اعتصاب کامیون داران ��

سید جلال موسوی، نایب رئیس کانون انجمن های 
صنفــی کامیون داران کشــور، در گفت وگو با ایلنا 
دربــاره اعتراض برخی از کامیون داران اعلام کرد: 
»اعتراض اخیر کامیون داران محدود و خودجوش 
بوده و اطلاعی از جزئیات آن ندارم. اقدام هماهنگ با 
صنف و تشکیلات نبوده است اما آنچه مشخص بوده 
اینکه منشــاء اصلی این اعتراضات و نارضایتی ها 

موضوع سوخت است.«

او دربــاره تــورم زا بودن افزایش دســتمزدها و 
افزایــش کرایه حمل اذعان کرد: »مگر افزایش 
جزیی کرایه حمل بار و دستمزد راننده چقدر روی 
تــورم تأثیــر می گذارد؟ آن عامل مهم و مؤثر در 
افزایــش نرخ تورم، نرخ دلار اســت که همواره 
در حال افزایش بوده نه افزایش جزئی دســتمزد 

راننده کامیون.«
موسوی با اشــاره به افزایش هزینه های رانندگان 
ادامه داد: »اردیبهشــت ســال گذشته یک جفت 
لاستیک را ۲۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان می خریدیم 
اما در همان سال گذشته در اسفندماه قیمت همین 
لاســتیک به ۳۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان رســید، 
این در حالی است که نرخ کرایه نه تنها افزایش پیدا 

نکرد بلکه با کاهش بار کمتر هم شد.«
او با بیان اینکه از همان دو ســال گذشــته که پایه 
ســوخت ۲۰۰۰ لیتــر را قطــع کردنــد اعتراض و 
گلایه های رانندگان شروع شد گفت: »با قطع پایه 
ســوخت، میزان ارائه ســوخت را پیمایش و اعلام 
کردند اما تردد پرت رانندگان را محاســبه نکردند. 
برای مثال در مسیر حمل بار اراک-تهران در سمنان 
بارگیری می شود اما سمنان در بارنامه ثبت نمی شود 
و آن مســیر برای راننده محاســبه نمی شود و این 

میزان سوخت در پیمایش نمی آید.«

داستان 
دامنه دار 
تخصیص 
سهمیه سوخت

 اعتصاب کامیون داران
 ادامه دارد

سارینا سیف
روزنامه نگار

آرزو صبوری
روزنامه نگار
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محمدحسن گودرزی
روزنامه نگار
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واگذاری اختیار تعیین دستمزد به مجلس شورا، فرار از مسئولیت است 
و بــه هیــچ عنــوان کارایی ندارد؛ این اتفاق نبایــد بیفتد. این چه مدل 
استدلالی ست که وزیر کار ادعا می کند »با واگذاری اختیار دستمزد به 
مجلس می خواهیم نگرانی ها را کاهش دهیم«! این حرف چه منطقی 
دارد؟ یا جای تعحب دارد که رعیتی فرد، معاون وزیر در صحبت هایش 
می گوید »با واگذاری اختیار مزد به مجلس، شــورایعالی کار از اتهامات 

تبرئه می شود«!
مبنای این کار و دلایلی که برای آن می آورند، نه تنها قابل قبول نیست 
بلکه مضحک است  اگر قرار باشد هر نهاد اجرایی برای فرار از اتهامات 
و رفع مســئولیت، کار خود را به مجلس شــورا واگذار کند، باید قوه اجرا 
را تعطیــل کنیــم و همه تصمیمات را به مجلس واگذار کنیم چراکه در 
حوزه اجرا هر تصمیمی که بگیریم ممکن اســت منجر به چالش شــود، 

یک عده ای نگران شوند، عده ای اتهام بزنند یا گروهی متهم شوند....
 این رویکرد وزارت کار دقیقاً به معنای فرار از مسئولیت و مغایر با روح 

سه جانبه گرایی حاکم بر حوزه روابط کار است.
عرف بین المللی در حوزه دستمزد، برقراری سه جانبه گرایی میان کارگر، 
کارفرما و دولت است. اینکه آقایان تفسیر می کنند افرادی که در مجلس 
نشسته اند نماینده همه اقشار مردم هستند و می توانند برای مزد کارگران 
تصمیم بگیرند، تفســیر غلطی ســت؛ باید گفت نمایندگان اقشار مردم، 
به شــما به عنوان وزیر رای اعتماد داده اند که بنشــینید و کار کنید ولی 
کارگران یک قشر خاص هستند و نمایندگان خاص خودشان را دارند. 
اساســاً اصلًا صلاح نیســت که »نمایندگان همه اقشار مردم« در مورد 
مزد منِ کارگر تصمیم بگیرند!پافشــاری وزارت کار بر واگذاری اختیار 
تعیین دستمزد به مجلس دو علت می تواند داشته باشد، یا آقایان درک 
درستی از سه جانبه گرایی ندارند یا می خواهند ضعف خودشان در ایجاد 
اجماع میان سه  گروه کارگری، کارفرمایی و دولت را با انداختن مسئولیت 
تعیین دستمزد بر گردن مجلس، بپوشانند. این احتمال دوم، به واقعیت 
بســیار نزدیک تر است.ســالیان سال است که شورایعالی کار چه موفق 
و چه ناموفق، دســتمزد کارگران را تعیین کرده اســت؛ اشکالات فعلی 
این شــورا از زمان دولت احمدی نژاد آغاز شــده اســت؛ آن زمان با تغییر 
آیین نامه، نمایندگان کارگری شورایعالی کار را از قدرت انداختند و بعد 
نظــامِ تصمیم گیری شــورایعالی کار را بــا اضافه کردن اعضای دولتی 
و برداشــتن الزام به تایید تصمیمات توســط حداقل یکی از نمایندگان 
کارگری، به نفع دولت مصادره کردند. در واقع آن زمان شورایعالی کار 
را ناکارآمد و ابتر کردند و حالا می خواهند این نهاد را کامل حذف کنند. 
اگر واقعاً دل شــان برای ســه جانبه گرایی و دستمزد کارگران می سوزد و 
می خواهند اوضاع را اصلاح کنند، بهتر است آن تغییرات تخریبیِ زمان 
احمدی نژاد را کان لم یکن اعلام کنند و آیین نامه شــورایعالی کار را به 
حالت اول برگردانند تا این نهاد به کارکرد ذاتی و اصیل خود بازگرد. من 
کماکان معتقدم قانون کارِ ما، یکی از مترقی ترین و پیشروترین قوانین 
کار موجود اســت، مشــکل از حوزه اجراست که با تغییرات و اصلاحات 
و آیین نامه ها آن را تخریب کرده اند؛ یکی از دردســرترین این تغییرات 
هم اصلاحات تخریبی اواخر دهه ۸۰ در آیین نامه شورایعالی کار است.

فرار از مسئولیت در تعیین دستمزد

یادداشت

 علی خدایی
عضو اسبق کارگری 

شورایعالی کار

اینفوگرافیک یادداشت

جایگاه نخبگان اقتصادی در آیندۀ اقتصاد

در طول سال های اخیر کاربرد، تعریف و حتی ساختار برخی واژه ها دچار 
یک دگردیســی اساســی شــده و چه بسا معنا و مفهوم آنها نیز در سطح 
وسیعی تغییر پیدا کرده است. واژه نخبه یکی از این واژگان است که به 
سان بسیاری از  واژه ها و عبارات دارای تعاریف و ویژگی های متعددی 
شده است و اساتید حوزه های مختلف با لنزها و نگرش های گوناگون، 

نخبگان را تفسیر می کنند.
به عنوان مثال  نخبگان اقتصادی در آمریکا به گروه اقلیتی اطلاق می شود 
که از امتیازات خاصی در ســطوح و لایه های مختلف جامعه برخوردار 
هســتند و در یک مدیوم مســتقل از انتخابات دموکراتیک دارای قدرت 

اقتصادی ویژه هستند.
این گروه شــامل نخبگان بوروکراتیک، شرکتی، فکری، نظامی، رسانه 
ای و دولتی می شوند که نهادهای اصلی حاکمیتی را در ایالات متحده 
کنترل می کنند و نظرات و اقدامات آنها بر تصمیمات سیاست گذاران تأثیر 
مستقیم می گذارد. در کشور ما هم طبیعتاً نخبگان اقتصادی دارای شمایل 
و مختصات متفاوتی هستند که بعضی از آنها به واسطه ارتباطات گوناگون 
با صاحبان قدرت، دسترسی آسان به منابع مالی ) رانت اقتصادی( یا شیوه 
های غیر متعارف به ثروت های آنچنانی دست یافته اند که هر از گاهی 
از آنها به عنوان کارآفرینان برتر هم تجلیل می شود!  اما منظور راقم این 
سطور از »نخبگان اقتصادی« افرادی است که با کمترین اتکای مالی، 
سیاسی یا حتی فامیلی به حکومت و منابع دولتی، منشاء تحول شده و با 
تلاش و کوشش، به کارگیری مشاوران اقتصادی کاربلد و پیروی از آموزه 
های علم اقتصاد، در اقتصاد شــهر و  اســتان شان یا حتی کشور تاثیرات 
شگرفی را رقم زده اند. همان هایی که هر از گاهی علی رضوانی گزارشگر 
صدا و ســیما در برنامه بی تعارف سراغشــان می رود و از صبر، پیگیری، 
فداکاری، پشــتکار و انســان دوستی شان گزارش تهیه می کند. یادمان 
باشــد همانگونه که برای ایجاد تحول در ســایر علوم، از افراد متخصص 
و به اصطلاح اهل فن استفاده می شود، اقتصاد نیز علمی پیچیده و چند 
لایه اســت که برای ایجاد تحول در آن باید از ظرفیت نخبگانی کشــور 
بهره جست و حتی آنهایی را که اقتصاد را غیر آکادمیک آموخته اند، قدر 
نهاد.اقتصاد علمی است که هم بیشترین بهره و هم بیشترین آسیب را از  
مناسبت ها و حوادث سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، آموزشی و ... می بیند 
و اگر در مسیر صحیح کنترل ساماندهی نشود، تبعات آن دامنگیر همه 
افراد جامعه خواهد شد. سپردن بخشی از اقتصاد جامعه به این نخبگان، 
چشم انداز روشنی را برای آینده اقتصاد رقم خواهد زد. کارخانه داری که 
با همت و تلاش خود تعداد کارگران خود را به بیش از ۴ هزار نفر رسانده 
اســت، اگــر کمی قدر بیند و بــه گفته خودش چوب لای چرخ تولیدش 
نگذاریم و ســنگ جلوی پایش نیندازیم، دســتکم کارگرانش به دو برابر 
افزایش خواهند یافت! حال اگر حمایتی جدی صورت پذیرد و این حمایت 
با وام های کم بهره و یارانه های اساسی غنی سازی شود، آینده اقتصاد 

را تصور کنید. نخبگان اقتصادی را قدر بنهیم و به وجود شان ببالیم. 

نشســت دفتر مطالعات و برنامه ریزی رســانه ها از 
ســری نشست های تخصصی با موضوع »جهش 
تولید و مشــارکت مردم در اردیبهشــت ماه سال 
۱۴۰۳ برگزار شــد که در این نشســت، دکتر زهره 
جوادیه دکترای علوم ارتباطات، مدرس دانشــگاه 
دبیر جلسه، دکتر زهرا پورامینی دانشجوی دکتری 
رفتارسازمانی و منابع انسانی و دکتر آرین طاهری 
پژوهشــگر پژوهشــکده فرهنگ و هنر اسلامی، 

سخنرانان این نشست بودند.
دکتر زهره جوادیه دکترای علوم ارتباطات، مدرس 
دانشــگاه در نشست دفتر مطالعات و برنامه ریزی 
رسانه ها با موضوع »جهش تولید و مشارکت مردم 
در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ از سری نشست های 
تخصصی، گفت: در خصوص ضرورت برگزاری این 
نشســت می توان به چند نکته اشاره کرد؛ نخست 
اینکه تعیین شعار سال توسط رهبر معظم انقلاب، 
سیاستی گفتمانی در فقه حکومتی ما است که باید 
نظــام حکمرانی ملــی، جهت گیری اصلی خود را 
بر این سیاســت متمرکز کند؛ افزون بر این، توجه 
به این شعارســال باید در زنجیره ای از گفتمان ها 
و شــعار ســال های پیشین باشــد. چرا که هر نوع 
سیاســت گذاری در این حــوزه در گرو مطالعات و 

اقدامات گذشته می باشد.
بنیادهای نظری جهش تولید بر مدار مردم ��

این اســتاد دانشــگاه در ادامه تاکید کرد: نکته دوم 
اینکه، بنیادهای نظری جهش تولید بر مدار مردم، 
بایــد بر پایه ادبیات نظری درباره اقتصاد مقاومتی 
طرح شــود و جغرافیای گسترده مباحث طرح شده 
در بیانــات رهبر گرامی انقلاب، این مهم را تمهید 
خواهنــد کرد. نکته دیگر اینکه طبق فرمایشــات 

رهبری، مردم، محور شکل گیری، پیروزی و بقای 
انقلاب اســلامی هستند و جهش تولید نیز وابسته 
به همین رکن اساســی اســت. »مردم در همه این 
دورانها قهرمان اصلی ماجرا و سرگذشــت انقلاب 
بوده انــد.« بــه طور مثال جایی دیگر به این مطلب 
اشــاره کرده اند که »ما ابزارهای نظامی، سیاسی و 
اقتصادی را قدرت افزا و قدرت زا میدانیم برای کشور، 
امّا هیچ کدام به اندازه حضور مردم نیســت؛ حضور 
مردم، نظام جمهوری اســلامی را به معنای واقعی 

کلمه قدرتمند می کند.«
شناخت مســئله ها و چالش های تولید الزام  ��

بزرگ در جهش تولید
وی ادامــه داد: و نکته چهــارم اینکه الزام بزرگ 
در جهش تولید، شــناخت مسئله ها و چالش های 
تولید در یک نظام تحلیلی منسجم و منظومه ای 
اســت؛ اهمیت مســئله ها، منطــق اولویت ها را 
می ســازد و راه برون رفــت از تزاحم ها را فراهم 
می کند. شــعار و گفتمان »رفع موانع تولید« باید 
به مثابه یک پیش فرض سیاستی در کنار الزامات 
و ضروریات دیگر، مطرح و برجســته باشد. بنا بر 
این پایه، پرسش های زیادی قابل طرح هستند که 
تعــدادی از آن ها عبارتند از: نقش موانع و عوامل 
تضعیف کنندهٔ داخلی در تولید و پیشــرفت )مثل 
فساد، کم کاری و تنبلی، ضعف بهره وری، ضعف 
نــگاه بلندمــدت و راهبردی و…( را باید بیش از 
گذشته برجسته نگریست و پیوسته این پرسش ها 
را برجســته ســاخت که چگونه می توان نقش و 
جایگاه مردم در تولید و پیشرفت ملی را برجسته تر 
کرد؟ پیش نیاز تحقق شــعار سال در چه مواردی 
خلاصه می شود؟ چطور می توان اقتصادِ مردمی را 

باور داشت؟ اساساً تحقق شعار سال بدون حضور 
بخش خصوصی محقق می شود یا خیر؟ افزایش 
قدرت خرید چه تاثیری بر تحقق شعار سال دارد؟ 
تعاونی های تولید فعال بشوند یا خیر؟ چطور مردم 
فضای امن کسب و کار را در جامعه حس کنند تا 

این شعار عملیاتی تر بشه؟
جوادیه در نهایت با تاکید بر اینکه شعار سال ۱۴۰۳ 
بر ایجاد فضای کارآمد و مشــارکتی تاکید دارد تا 
حتی افراد معمولی نیز در روند توسعه و تولید کشور 
نقش فعالی داشته باشند. نگاه رهبری در این شعار 
نســبت به مردم حاکی از سرمایه اجتماعی خاص 
آن ها می باشــد. چراکه بدون حضور قدرتمند مردم 
در جامعه به خصوص در حوزه اقتصاد این شــعار 

میسر نخواهد شد.

اقتصاد مؤلفه مهم در همه کشورها ��
 در ادامه این نشســت زهرا پورامینی دانشــجوی 
دکتری رفتارسازمانی و منابع انسانی گفت: اقتصاد 
مؤلفه مهمی در همه کشــورها به حســاب می آید. 
نقش مردم در اتصاد به عنوان یک استراتژی برای 
مسئولین کشور محسوب می شود. در واقع عمدلی 
و همزبانی در این شهار بین مسئولین و مردم جاری 
می باشد، اما برای جهش تولید الزاماتی وجود دارد 
کــه هــر ارگانی باید وظیفه خود را در این عرصه به 
خوبی ایفا کند. اقتصاد به سمت مردمی شدن برود 
یعنی مشارکت یک موضوع سیاسی است و آوردن 
آن در موضوع شعار سال حاکی از اهمیت سیاست 

در اقتصاد است.
نقش رسانه در شعار سال ��

وی در ادامه افزود: ترغیب رســانه برای درگیرشدن 
و مشــارکت مردم در اقتصاد، آگاهی بخشــی اقشار 
مختلف جامعه )مردم و دولت( با استفاده از ظرفیت 
رســانه، فرهنگ سازی، اطلاع رسانی صحیح، نگاه 
اســتراتژیک رســانه به اقتصاد مردمی شدن، توجه 
به ارتباط تولید و جهش اقصادی در رســانه، رصد 
بخشهای مختلف، مسئولین، سازمان ها و مردم در 

زمینه جهش تولید
 دانشجوی دکتری رفتارسازمانی و منابع انسانی با 
ارائه پیشنهاداتی در پایان صحبت های خود تاکید 
کرد: حمایت از کارآفرینان و معرفی آنها به جامعه 
از طریق رسانه، تسهیلات تشویقی برای شرکتهای 
دانش بنیان، بحث آموزش و یادگیری رســانه در 
حوزه شعار سال، نقد و بررسی عملکرد دستگاههای 
اجرایی در حوزه جهش تولید از جمله امکاناتی است 

که باید ارائه شود.
رســانه در اقتصاد با سه سطح از موضوعات  ��

مواجه است
در همین راســتا و ادامه نشست آقای آرین طاهری 
پژوهشگر پژوهشکده فرهنگ و هنر اسلامی، با بیان 
اینکه ما در اقتصاد رسانه با سه سطح با موضوعات 
زیرســاختهای فنآورانه و حقوقی، بازار رســانه ای و 
مخاطبان مواجهه هستیم، گفت: نظام رسانه ای در 
کشور ما نیازمند اصلاح است که این موضوع از طریق 
تحقق آرمانهای رسانه ای انجام پذیر است و نیازمند 

سیاستهای حاکمیتی دولیت هستیم.
وی در ادامه یادآور شد: در سطح دوم نیز یک چرخه 
چهار مرحله ای داریم که عبارت است از تولید، توزیع، 
مصرف و خود مصرف رسانه ای که باید نقش مردم 
را به این سمت انتقال داد. این ظرفیت امروز وجود 

دارد که انتقال رســانه به ســمت مردمی شــدن و 
خصوصی برود.

برون سازی شبکه ها باید با بخش خصوصی  ��
انجام شود

وی ادامــه داد: برون ســازی شــبکه ها با بخش 
خصوصی انجام شــود تا تولید محتوای بیشــتری 
صورت گیرد. مجوز تأسیس شبکه های ماهواره ای 
با پشــتیبانی مراجع تقلید انجام شود )مانند شبکه 

هدهد برای کودکان(.
پژوهشــگر پژوهشکده فرهنگ و هنر اسلامی در 
پایان خاطرنشــان کرد: در بحــث فناوری انتظار 
امی رود که پیشــروترین بخش برای ورود فناوری 
بخش حاکمیتی باشد. یکی از راههای اصلی برای 
مشــارکت مردم تنظیم گیری درآمدهای رسانه ای 
مانند تبلیغات است. در نهایت برای مصرف فرهنگی 
باید کانالیزه، سیاست گذاری و جهت گیری انجام 
پذیــرد. همچنین نظام یارانه ای رســانه هم مورد 

اصلاح قرار گیرد.
 در پایان این جلســه پیشــنهاد شــد که در بخش
" توصیه به مصرف" ســازمان های مردم نهادی 
ذیل وزارت کار )همانند انجمن مادران( تعریف شوند 
که ســریال و کارتون ها را مورد نقد و بررســی قرار 
دهند و حتی آنها دارای فشــار اهرم حقوقی برای 
حمایت از حقوق والدان و کودکان در بخش محتوا 
باشــند تا چنانچه اگر مغایرتی در محتوا با توجه به 
حقوق آنها مشاهده شد اقدامات قانونی توسط این 

گروه ها انجام شود.
)همانند خیلی از سایت های خارجی مثل کامنت 

سنس مدیا
)commence sence media

شعار سال زنجیره ای از گفتمان ها و شعار سال های قبل
»تدبیر تازه « از نشست اخیر دفتر مطالعات و برنامه ریزی رسانه ها گزارش می دهد

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

ضرورت توانمند سازی نیروی انسانی در 
شهرداری ها

بلاشک منابع انسانی در تمامی ارگان ها، سازمان ها 
و دیگر دســتگاه ها از اهمیت بسیاری برخوردارند 
امــا ایــن اهمیت در شــهرداری ها به دلایلی چند 
بســی بیشتر و چشمگیرتر است بویژه از آن جهت 
که شــهرداری ها در خط مقدم خدمت رســانی به 
شهروندان و نیز توسعه شهرها قرار دارند بر همین 
 اساس یکی از ویژگی های یک شهرداری توانمند
 بی ذره ای تردید داشــتن منابع انســانی توانمند 
می باشــد اما ناگفته نباید گذاشــت که این توانایی 

صرفــاً با پذیرش نیروهای توانا حاصل نمی گردد و 
 ضرورت حکم می کند که مجموعه تصمیم سازان و 
تصمیم گیران در شهرداری نقشه راهی برای توانمند 
سازی منابع انسانی خود ترسیم کنند در اینجا تاکید 
بر این مهم ضرورت دارد که چون شهرداری ها به 
مثابه ویترین یک شهر تلقی می شوند و نیز بخش 
بسیاری از فعالیت ها و خدماتشان هم ویترین گونه 
بشــمار می آیند »توانمند سازی« منابع انسانی در 
این دستگاه ها در دو ساحت شکلی و محتوایی باید 
دنبال گردد پس نیاز به ذکر این امر نیست که توانمند 
سازی نیروهای شهرداری علاوه بر ضرورت هایش، 
ویژگی های خاصی هم دارد که بی توجهی به آنها 
ارج و اجــر شــهرداری ها را مــی کاهددر مجموع 
خاطر نشان باید کرد مدیریت شهرداری ها باید به 
گونه ای برای توانمند سازی مجموعه خود تلاش 

کنند که در منظر شهر و شهروندان این توانایی ها 
به روشنی دیده شوند به این معنا که باید نیروهای 
انسانی شــهرداری ها آنچنان توانمند شوند که در 
مثلث خدمت رسانی - توسعه و ارتباطات جمعی و 
فردی چنان بدرخشند که رضایت کامل فراهم آید 
و پایان ســخن آنکه هیچ یک از شهرداری ها قادر 
به جذب و جلب نظر شهروندان نخواهند شد مگر 
با داشتن منابع انسانی توانا هم در شکل )ارتباطات 
فردی و جمعی( و هم در محتوا )خدمت رســانی و 
عمران و آبادانی( حتی اگر در داشتن امکانات سخت 
افزاری بسی گشاده دست باشند چرا که در ابتدا آمد 
شهرداری ها هم در خط مقدم خدمت رسانی و هم 
در ویترین شهری قرار داشته و فقط و فقط از رهگذر 
داشتن نیروی انسانی پر توان است که می تواند به 

مقصد و مقصود برسد

نگاهروز

کوثر حاجیان پاشاکلایی 
مسئول واحدآموزش وپژوهش 

شهرداری سرخ رود


